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Életbe lépett az átdolgozott vállalati 
szervezeti működési szabályzatz új gazdasági mechanizmus bevezetését követően — 1968 után — került előtérbe a vállalati irányítási és szervezeti rendszerrel való foglalkozás. Ugyanis a tervutasításos időszakban a felügyeleti szervektől megadott mennyiségi termelési tervek teljesítése volt a fő szempont. A szükségletre, a piaci igényre való termelés, a minőségre és a nyereségre való törekvés az új gazdasági mechanizmussal indult el és napjainkban már egy-egy gazdálkodószerv léte függ tőle. Ez természetesen az addigi kötöttségeket feloldotta és a vállalati önállóságot folyamatosan és fokozatosan előtérbe helyezte.Minden gazdálkodó szervezet — így vállalatunk is —. egy állandóan változó gazdasági környezetben dolgozik és az hatással van tevékenységére. A külső tényezők hatása pedig a belső szervezet folyamatos változását kényszeríti ki.A múlt évben kiadott minisztertanácsi határozat a vállalati önállóságot, az egyszemélyi vezetés felelősségét tovább fokozta, így az igazgatóhelyettesek (vezérigazgató-helyettesek) felett a munkáltatói jogokat a vállalat igazgatója (vezérigazgatója) gyakorolja. Ebben szabályozták — többek között —• az igazgató tanácsok feladatkörét és adták ki a működésre vonatkozó irányelveket.
Eredményesebb munkával, a minőségi mutatók javításával

— Közismert, hogy ez 
évben a gazdálkodási fel
tételek romlottak, nagyob
bak lettek a minőségi kö
vetelmények. Hogyan érin
tette ez az Ércdúsító üze
met? — kérdeztük Róka 
Péter üzemigazgatót, Moizs 
Rezső üzemi főkönyvelőt és Hornyák Lőrinc üzemi főmérnököt.— A vállalatot érintő feltételek romlása érthetően áttevődött az üzemekre így a miénkre is. A KB határozataiból és a vállalat vezetőinek tájékoztatóiból már következtetni tudtunk az üzemet érintő, ez évi feladatokra a korábbiakban. Mivel ez egy folyamat, ezért úgy irányítjuk gazdálkodásunkat, műszaki fejlesztésünket, munkaegészség-védelmünket — szociálpolitikai tevékenységünket, hogj' felkészüljünk a következő évek feladatainak teljesítésére.— Stagnáló ércfeldolgozás mellett kell eredményesebben dolgozni úgy, hogy elsősorban minőségi mutatóinkat kell javítani.

— Mire gondolnak?— A radiometrikus dúsításra, a vegyifeldolgozás fajlagos anyag- és energiafelhasználásra.
— Milyen intézkedéseket

A szervezeti, irányítási területen súlypont áthelyezéseket kellett végrehajtani.Ezek főbb címszavakban: a beruházási tevékenység nagyságrendje miatt a beruházási önálló osztály, beruházási és tervezési főosztállyá való átszervezése; az energiagazdálkodás előtérbe helyezése miatt a gépészeti önálló osztály, gépészeti és energetikai főosztállyá való átszervezése; a bányászati tevékenység hatékonyabb irányítása miatt a bányaművelési osztály megszervezése; a dolgozók szociális ellátottságának javítása miatt a munkásellátási önálló osztály megszervezése; árszakértők (gazdasági tanács

Feladatuk: IÖ3 százalék!
tettek az önköltség csök
kentésére, és ezek milyen 
eredményt hoztak?—• Felülvizsgáltuk ércfeldolgozási törzsfánkat és a korábbi években a radiometrikus dúsításban elért műszaki fejlesztésünk eredményeként kiterjeszthettük a szegény ércek vegyi üzemi feldolgozásának minőségi határait. Ezzel mintegy négy—ötmillió forinttal javítjuk vállalatunk 1983-as eredményét.— Műszaki intézkedésekkel, technológiai szabályzórendszerek tökéletesítésével, anyagátvételünk szigorításával csökkenteni tudtuk a technológiában felhasznált segédanyagaink— kénsav, mész, mangán— fajlagos felhasználását.— Ezek közül külön kiemeljük a hulladék kénsav felhasználás növelését, melynek feltételeit több éves műszaki-, gazdasági munka előzte meg. Ez évben ettől mintegy 10 millió forintos eredményt várunk.

— A vállalat vezetése év 
közben az üzem elé tűzött 
feladatot 102 százalékról

adó) beállítása, különösen a vállalat egyéb tevékenységéből származó bevételek árképzései miatt; a pénzügyi és számviteli főosztály megszüntetésével a pénzügyi, valamint a számviteli osztályok önálló osztályokká történő szervezése.Ezek a szervezeti változások a vállalati. központi irányító apparátusában következtek be. E változásokkal a vállalat vezetése az irányítás hatékonyságát, a gazdasági munka javítását kívánta elérni.Az üzemek, mint önelszámoló gazdasági egységek az 1983. október 1-én hatályba lépett szabályzattal további hatáskörbővítést kaptak, a vezetőknek pedig a szabályzat címhasználatot engedélyez. A vezérigazgató által kinevezett vezetők a fenti időponttól üzemigazgatók, üzemi főmérnökök, üzemi főkönyvelők. Az üzemigazgató az üzemmel kapcsolatos ügyekben elsőhelyi, az üzemi főmérnök és üzemi főkönyvelő másodhelyi aláírási jogot kapott. Hatásköri bővülés az is, hogy az üzemigazgatók az

103 százalékra emelte. Az 
elmondottak alapján, mi
ként tudják ezt teljesíteni?— Ismerve a vállalati nehézségeit a célkitűzés alapján úgy szerveztük ércfeldolgozásunkat, hogy a vállalati 103 százalékos elvárást, az előzőekben említett 10 millió forintot eredményező kénsavköltség megtakarításon felül teljesítsük.

— A készletek alakulása 
is befolyásolja az önkölt
séget, illetve az üzemi gaz
dálkodást. Milyen problé
mák vannak e téren?—• Az Ércdúsító üzem ilyen szempontból speciális helyzetben van. Ugyanis az üzemnél jelenik meg vállalati szinten a késztermék és a befejezetlen kon- centrátum mennyisége. A vállalat gazdálkodási igénye szerint úgy irányítottuk termelésünket, hogy exportunk egyenletes legyen. Ugyanakkor a negyedévek zárásakor a főtermelésből származó készletek lehetőleg minimálisak legyenek.

üzemi terven belül szállítási ajánlatokat tehetnek, megrendeléseket fogadhatnak el. valamint szerződéseket köthetnek (például: öntödei tevékenység, műszergyártás, gumiipari termék. andó- és fűrészárutermelés stb.). Az árügyben azonban a vezérigazgató-helyettes (gazdasági) állásfoglalását kötelesek betartani.Az üzemek záros határidőn belül kötelesek elkészíteni a saját szervezeti — működési szabályzatukat és jóváhagyásra a vezér- igazgatóhoz, felterjeszteni.A szervezeti — működési szabályzat átdolgozása és karbantartása igen körültekintő munkát igényel. A hatásköröket és döntési jogköröket oda kell he- lvezni, ahol a feladat, a felelősség van és ezek a helyek megfelelő mennyiségű és minőségű információval rendelkeznek a döntésekhez.A gazdasági tevékenységben ugyanis eszközök, anyagok és legfőképpen emberek vannak, ahol a vezetőknek a legjobb megoldást állandóan keresniük kell.Csak így érhető el, hogy munkánk javuljon és eredményesebb legyen.Dr. Szikszai Géza

— Saját kivitelezésben végzett beruházási munkáinkat műszakilag igyekeztünk úgy szervezni, hogy azok nagy része a negyedéves forduló napok éjőtt számlázásra kerüljön.— Ugyanakkor gondjaink vannak a munkahelyi fogyóeszköz (szerszám) kész- letszint tartásával. Az elhasználódott szerszámok Pótlása, az árnövekedés miatt már önmagában is növeli a készlet értékét.— Anyag készletgazdálkodásunk speciális, hiszen anyagaink döntő többségében csak üzemünkben használatosak. Meglévő berendezéseink egy részének tartalék alkatrész utánpótlását csak külföldről lehel biztosítaná. Nyugatról e beszerzési nehézségek ismertek. Viszont a szocialista országokból a szállítási szerződés megkötésé
vel és a teljesítéssel vannak gondjaink. Az üzemmenet biztonsága érdekében kénytelenéi: vagyunk — ha módunkban áll — ezekből az átlagosnál nagyobb készletet tartani.Veress Tamás

Lenin, október, béke
n történelem számos kiemelkedő eseménye között egysem akad, amely a népek sorsára, az emberi társadalom fejlődésére gyakorolt hatásában összehasonlítható lenne a Nagy Októberi Szocialista Forradalommal. Ma már alig van állam, amely e napon hivatalos formában ki ne fejezné jókívánságait a szovjet vezetőknek és a szovjet népnek. A világ dolgozói pedig — nemzeti, faji, sőt felekezeti hovatartozásuktól függetlenül — ünnepük Lenin forradalmát.1917-ben a világon mégis sokan hitték, hogy az imperialista hatalmak összevont intervenciója elegendő lesz e forradalom szétzúzására, ám a hatalmára, erejére ébredt népet nem lehetett megtörni. Ugyanakkor óriási erőfeszítéseket igényelt, hogy a külső és belső fenyegetettség közepette ki lehessen ragadni az országot a múltból. Állandó mozgásra, váltásra kényszerült a fiatal szovjet állam, hogy megvédje a létrehozott változásokat. Megannyi szenvedés, áldozat árán vált a világ jelentős politikai, gazdasági és katonai tényezőjévé. S amikor az ünnepi pillanatokban tiszteletünk jeléül fe- : jet hajtunk a hősök em- . léke előtt, a múlt tapasztalatait a mai világ tényei- vel vetjük össze, melyben

döntő tényezővé lépett elő a béke, vagy a világ elpusztításának kérdése!A különböző társadalmi rendszerű államok békés egymás mellett élésének lenini koncepciója nemcsak a 66 évvel ezelőtti körülményekre korlátozódott, hanem figyelembe vette a világfejlődés objektív távlatait és arra adott indítást, hogy maximálisan ki kell használni a lehetőségeket a nemzetközi kapcsolatok egész rendszerének átalakítására olyan elvek alapján, melyek kizárják a gyakorlatból az erőszakot, a diktátumot és főleg a háborút, A Szovjetunió a testvéri szocialista országokkal egységben hangsúlyozza eltökéltségét, hogy megvédi az enyhülést és a megegyezés konstruktív útját keresi.enin, október, béke — ez a három szó szorosan összefonódott a kommunisták és minden haladó gondolkodású ember tudatában. A lenini géniusz a szocializmus fáklyáját a XX. század elején gyújtotta meg. A gyakorlatban mutatta meg az utat, amely az új, igazságosabb társadalomhoz és egyszersmind a békés élethez vezet.Erre emlékezve tisztelgünk a világ millióival együtt az úttörők előtt.Fekete László
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Nemzetközi
szocialista
brigádkapcsolat1975 óta a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem Május 1. szocialista brigádja, valamint a csehszlovák uránipar Druzsba szocialista brigádja között szoros kapcsolat áll fenn.Kezdetben csak a levelezés és a ritkán előforduló szakmai látogatások jelentették a kapcsolatot, amely így is egyre mélyült. Ennek az első látványos megnyilvánulása az volt, hogy a jó kapcsolat alapján brigádunk is elnyerte a Druzs. ba brigáddal együtt a Csehszlovák Szocialista Köztársaság által adományozott ezüst érdemérmet, a vele járó oklevéllel együtt. Jelentős esemény volt a két brigád kapcsolatéban 1978 őszén a testvérbrigád látogatása. Gazdag programmal vártuk a vendégeket, akik megismerkedtek a szakmai tevékenységen túl Pécs és környezetének idegenforgalmi nevezetességeivel is. A Druzsba brigád elismerően nyilatkozott a Május 1 brigád brigádnaplójában tapasztaltakról. Azóta brigádunkat viszontlátogatás- ra is meghívták, erre a közeljövőben kerül sor. A két brigád jelenlegi kapcsolata sűrű levelezésben és véleménycserében mutatkozik meg. Fényképek is illusztrálják a két brigád életében bekövetkezett változásokat.Az eltelt időszakot a legutóbbi levélváltásokban értékelte a két brigád, s kölcsönösen megállapították, hogy bár a személyes találkozásokra csak ritkán nyílik lehetőség, a kapcsolatnak ez a formája mégis hasznos és gyümölcsöző mind a két brigád számára. „Május 1.” brigád
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ERÖSÍTSÜK ESZMÉINK ÉS ESZMÉNYEINK BEFOLYÁSÁT!

Tanévnyitó propagandista tanácskozásra került sor október 6-án, közel 100 propagandista részvételével, a központ tanácstermében. A tanácskozáson az MSZMP KB áprilisi határozatának, valamint az országos agitációs és propaganda tanácskozáson elhangzott feladatoknak a propaganda munkában való további feldolgozása szerepelt. Felvételünkön Kablár János, a vállalati pártbizottság politikai munkatársa bevezető előadását tartja. Csöndör László felvétele
Beszélgessünk— Miről? — kérdezi Far
kas László, a II. sz. bá
nyaüzem egyik körletveze- 
tője.

— A bányászokról, úgy 
általában.

— így nem lehet.
— Jó, akkor az egyre 

gyakrabban hallható váj
végi kiöregedéséről.

— Ez így mindjárt más. 
Az igazi jó szakembereinket 
valóban kezdjük elveszíte
ni. Nem létszámgondról 
beszélek, hanem arról, 
hogy újfelvételesekkel a 
régieket pótolni nem lehet. 
A beiskolázásuk az egye
düli járható út, csak így 
léphetünk tovább.

— Mióta vannak ilyen 
gondjaik?

— Két évvel ezelőtt kez
dődött, ráadásul 10—15 
éves szakmai tudással ren
delkező vájárokról van 
szó. így hiába van két új 
emberem, ha nincs mellé
jük egy jó csapat-, illet
ve szakvezetőm.

— Ez mind személyes ta
pasztalata?

— Én körletszinten nem 
tartok még ott ahol a töb
biek, nekem még vannak 
régi bányászaim. A többi 
körlet gondja viszont en
gem is figyelmeztet. Csak- 
hát az a baj alapja, hogy 
nem nagyon akarnak az 
újak tanfolyamokat végez
ni. Egyrészt anyagiak miatt, 
másrészt mivel többségük 
vidéki. Százszor meggon
dolják, hogy a munka után 
oktatásra menjenek, este 
8—9 körül érve így haza. 
Reggel ötkor aztán indul
nak vissza az üzembe. Te
hát a tanfolyam ideje alatt 
kellene őket anyagilag do
tálni. Már csak azért' is, 
mert nem mindegy, hogy 
a vállalatnak milyen bá
nyászai vannak. Van olyan 
emberem nekem is, aki 15 
éve csillés, de bármelyik 
vájárral felveszi a ver
senyt. Az elmondottak 
miatt azonban nem vállal
ja a beiskolázást.

— Az előbb azt mondta, 
önnek vannak még régi 
vájárai. Velük mi a hely
zet?

— Amióta, 1960 óta itt 
vagyok, kialakult egy 
egészséges csapatszellem, 
így jöttek létre az élcsa
patok, ahol például egy
szerre hat ragyogó szak
ember is van együtt. Ma

megkérdőjelezem jó-e ez 
nekünk? Több csapaton 
ugyan is nincs vezéregyé
niség. Emberileg persze 
érthető, hogy az összeszo
kottak nem akarnak elvál
ni. Még úgy sem, hogy a 
másod vagy harmad hege
dűs vájár egy új csapaton 
szak- illetve csapatvezető 
lehetne. Egyrészt nem biz
tos számára, hogy ugyan
annyit fog keresni s lehet, 
hogy hosszú ideig, sőt az is 
elképzelhető hogy egyálta
lán nem tudja felhozni a 
kapott csapatot.

— Végezetül mi a véle
ménye a bumlikról?

— Nem az én vélemé
nyem fontos, hanem maga 
a valóság. A hűségalapol 
az üzemeknek kell kiké
peznie, s ezért is vetik ezt 
fel különböző fórumokon a 
becsületesen dolgozók.
Munkafegyelmi kihatása je
lentős, hiszen amíg a régi 
rendelkezéssel két bumli 
esetén elúszott a teljes évi 
hűségjutalom ... Addig ma 
ha egy hónapban 20 bumlit 
csinál valaki, akkor is 
csak az arra a hónapra eső 
hűségjutalomnak kell „pá-t" 
intenie. Hogy ez jó-e? En 
nem hiszem.

— Köszönöm a beszél
getést V. T.
Politikai vitafórum 
a propagandamunka fejlesztéséért

Az üzemekben folyó párt- 
munka egyik igen fontos és 
visszatérő eleme a pártoktatás 
és a tömegpropaganda tanfo
lyamok beindítása. Az ez év 
őszén induló különféle okta
tásoknak az ad különös hang
súlyt, hogy az egyre bonyo
lultabbá váló bel- és külpoli
tikai helyzet egyre inkább 
megköveteli a párttagoktól, 
hogy a nap mint nap lezajló 
eseményeket ideológiailag he
lyesen tisztázottan érzékeljék.

Az utóbbi években — mint 
ezt az MSZMP KB áprilisi 
ülésén Kádár János előadói 
beszédében kiemelte - kíván
nivalót hagy maga után a tö
megpropaganda, a marxiz
mus- leninizinus terjesztésének 
színvonala. Ezen a téren is 
elérkeztünk addig, hogy a 
mennyiségi kérdések helyett 
— azaz, hogy mennyien járnak 
évente tanfolyamokra - in
kább a minőséggel kell törőd
ni. Meg kell keresni azokat a

A vállalati KISZ-bizottság kihelyezett 
ülése a Szolgáltató üzemben

Tanácskoznak a fiatalok Rónaki Sándor felvételeJF
Evek óta a legjobbak közöttA vállalati KlSZ-bizott- ság szeptember 21-én a Szolgáltató üzemben tartotta ülését. A napirend legfőbb pontja az üzemi KISZ-szervezet tevékenységének értékelése volt.Az ülésen részt vett a vállalati KISZ-bizottság mellett az üzemi KISZ-ve- zetőség, valamint meghívottként Pálfy Tibor megyei KISZ-titkár is.

módszereket, amelyekkel ak
tuálissá, naprakésszé tehetjük 
az oktatást, kiszűrve azt 
hogy néhány évente ugyanaz 
az anyagot hallgassák az ok
tatáson résztvevők.

Ezeknek az elveknek meg
felelően a IV. sz. bányaüzem
ben új oktatási formát alkal
maznak a tömegpropaganda 
tanfolyamokon. Ez az új for
ma a Politikai vitafórum. Az 
ajánlott 17 témából az üzem
ben 7 fő témát dolgoznak fel, 
időszerű ideológiai kérdése
ket.

Az oktatás lebonyolításához 
a propagandisták naprakész 
anyagot kapnak kézhez, ami
nek segítségével aktuális, a 
társadalomban felmerülő idő
szerű kérdéseket tárgyalhatják 
meg. Itemélhetö'eg az új for
ma beindításával még színvo
nalasabbá válik az oktatás és 
tényleg hasznos ismereteket 
szerez az a 180-200 dolgozó, 
aki az 1983-as évben té'ztvesz 
a politikai oktatáson. W. L.

Az áprilisi határozat 
egységes értelmezéséértA IV. sz. bányaüzemi MSZMP KB áprilisi hatá- KlSZ-szervezet vezetősége rozatúról, valamint aktuális évenként rendszeresen szer- politikai kérdésekről, Srenk vez az alapszervezetek ve- Attila pedig a KISZ érzetőségéi és K'ISZ-aktivis- dékvédelmi munkájával, ták részére továbbképzést, szervezési és kádermunká- hogy ezzel a felkészülési jóval foglalkozott. A jól lehetőséggel is hozzájárul- sikerült előadások aktivi- jon az ifjúsági mozgalom fásra ösztönözték a hallga- feladatainak végrehajtásé- tókat, végül is úgy tűn.t, 'Oz. és azok egységes ér- hogy kevés idő maradt telmezéséhez. Ebben az év- esetenként a vitára. A hiúén is a szokásoknak meg- vatalos program mellett felelően Magyarbei t len sport- és kultúrprognamok den került sor rá. a közel- gondoskodtak a résztvevő múltban. mintegy 45 fiatal szórako-A házi vezetőképzésen zásáról, először Ilonti Lajos üzemi A program zárásaként ob-titkár tartott tájé- vasárnap vezetőségi ülései^ koztatót aktuális bel- és értékelték a résztvevők a külpolitikai kérdésekről, házi vezetőképzőt. Egyön- valamint az üzem gazda- tetű vélemény volt. hogy a sági feladatairól. további munka szempontjá-A további programok so- ból hasznos volt, de a jö- rán Pálfy Tibor, a KISZ vőben kisebb programot megyei titkára tartott elő- kell szervezni.adást a KISZ rétegpolitikájáról, Deák László, az Wcsztl László

Az ülés kezdeten Bánik Jenő üzemvezető röviden ismertette az üzem gazdasági tevékenységét, kapcsolatunkat a bányaüzemekkel.Ezután a résztvevők üzemlátogatáson vettek részt. Megtekintették a lakatos és esztergályos ipari tanulók új tanműhelyeit, valamint a rehabilitáltakat foglalkoztató főteszegecs- gyártó műhelyt.Az üzemlátogatás után Mohácsra utaztunk, üzemünk vízitelepére. Itt bemutattuk a telepet, elmondtuk, hogy eddig mit lolgoztunk, és hogy miiyen terveink vannak a jobb, kényelmesebb pihenést szolgáló üdülő létrehozásáért. Ezután a tanácsteremben megkezdődött a KISZ-bizottság ülése. Srenk Attila vállalati KISZ-titkár bevezetője után, Lóránt László, a Szolgáltató üzem KlSZ-titkára szóbeli kiegészítést fűzött a kiadott írásos anyaghoz. A KISZ- bizottság tagjai kérdéseket tettek fel a tájékoztatóval kapcsolatban, A válaszok megadása után. eszmecsere folyt a KISZ további feladatairól.Többek között Pálfy Tibor kiemelte, hogy a Szolgáltató üzem KlSZ-szervc- zete már évek óta a legjobbak között van. Jónak

tartotta a beszámolót, és a kérdésekre kielégítő válaszokat hallott. Felhívta a figyelmet az FMKT tevékenységének javítására, valamint az újítások szükségességére. Elmondta, hogy az életszínvonal megtartásához jobb munkára van szükség, és a fiatalok sokat lehetnek a cél érdekébíen. Javasolta, hogy az üzemi KISZ-szervezet pályázza meg a „Vörös Vándorzászló” kitüntetést, és ehhez további jó munkát, sok sikert kívánt.Storcz László elmondta, hogy jól ismeri az üzem KlSZ-tmunkáját. A 2 éves vezetőség tevékenysége igen eredményes volt. főleg a gazdasági munkában. Az FMKT és az információs tevékenység javítását feladatként tűzte a vezetőség elé.Srenk Attila is hangsúlyozta a KISZ-szervezet kiváló társadalmi munkáját, kiemelve a járdaépítést. Tanácsokat adott az FMKT tevékenység javítására, főleg az „Alkotó Ifjúság” pályázat terén. Elmondta, hogy az ülés munkája jó volt. nagy volt az érdeklődés. szinte mindenki hozzászólt. Megköszönte az üzemi KISZ-meghívást, s további sikeres munkát kívánt. Vida Attila
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a 38-os csapat I. féléves 
sikere: 118,2 százalék

Képünkön Horváth István és Zubor Sándor vájárok tömedékelést végeznek. Csöndör László felvétele
„A II. félév indulása nem sikerült, 
a lemaradást pótoljuk”A Bányaipari Dolgozók Szakszervezetének 70. és a szocialista brigádmozgalom 25 évfordulójának tiszteletére indított vállalati munkaverseny IV. sz. bányaüzemi első helyezést elért csapatai a 36-os és az 50- es csapat. A 36-os csapat az egyike azoknak a csapatoknak. aki úgynevezett gumikerekes technikával dolgozik az üzemben. Gazdasági eredményük kapcsán kértem Timcsuk Imre csapatvezető vájárt, hogy mutassa be a csapatot.

— A munkaszervezés 
mennyiben tér el a többi 
csapatétól?— Csapatunk 2G fős komplex ifjúsági szocialista brigád. Nagy létszámú, tehát lényeges az átgondolt szervezés. Jelenleg a csapatnak négy vágathajtó és négy fejtési munkahelye van. Műszak elején az aknász ismerteti a munkahelyek következő munkafázisait, a szakvezető elosztja, hogy ki melyik munkahelyre kerüljön. Van aki a vágaton tud eredményesebben dolgozni, van, aki a hagyományos fejtéssel kapcsolatos munkát végzi szívesebben és van, aki jól kezeli az LE szállító-rakodógépet. Így érhető el, hogy mindenki a számára begyakoroltabb munkafolyamatot végzi.

— A gépkezelők nem
tartoznak a csapathoz, mi 
lyen velük a munkakap
csolat?— A 34-es csapat a gépkezelők csapata. Ök dolgoznak a GHH és a TORO szállító-rakodógépeken. Az ő munkájukat az aknász irányítja, Ő tudja áttekinteni, hogy a sok munkahely közül hol van rájuk szükség.

— Ilyen nagy létszámot 
nehéz összetartani, hogy 
illeszkednek be a fiatalok?— Ha a csapat létszámában üresedés van. mindig fiatal kezdő kerül hozzánk. Velük én szoktam be. szélgetni — mondja Timcsuk Imre. — Ezek a beszélgetések őszinték, elmondják a fiatalok, hogy hirdetés hatására, vagy milyen módon kerültek ide, hogy mj a tervük, hány évig akarnak itt dolgozni. Én pedig elmondom, hogy anyagilag ezen a csapaton hozzávetőlegesen mire számíthatnak. Szükség van a nyílt, őszinte beszédre, csak így számíthatunk egymás munkájára. Előfordult, hogy egy idő után javasol-

tűk a fiatalnak, keressen szerencsét más csapaton, mi nem számítunk tovább a munkájára. Rendszerint könnyen beilleszkednek kollektívánkba a fiatalok, inkább ez a jellemző. Ifjúsági brigád lévén, az egység KlSZ-alapszerveze- tének életében aktívan részt veszünk. Többen járnak a csapatról bányaipari technikumba, vájár, segédvájár tanfolyamokra. Politikailag a párt- és a KISZ politikai oktatásain képezzük magunkat. Sok rendezvényen veszünk részt családtagjainkkal együtt. Nyáron kirándulást szerveztünk (Balatonra, valamennyien nagyon jól éreztük magunkat.
— Első félévben az üzem 

érctermelésének 12 száza
lékát a 36-os csapat adta. 
Mik. a terveik?— Igen az első félévben 118,2 százalékra teljesítettük szakmányos tervünket. A második félévet nem sikerült fényesen kezdenünk, a lemaradást pótolnunk kell. Több vágatot kell hajtanunk. mint az első félévben, hiszen ez biztosítja a jövő érctermelését. Az új technikával bizonyítanunk kell. hogy a nehezebb feladatokat is meg lehet valósítani. Tóth János
Életutak

Egy fiatal fúrószakmunkás vallomása
Munka, tanulás, politikaTeller Zoltán, a Kutató- merem vállalni a két gye- mélyfúró üzem fiatal fúrós rek mellett, hogy még az szakmunkása éppen szabad, érettségit is letegyem — hetes volt, amikor talál- felnevet. — De nem kizárt, koztam vele .Látszólag ko- hogy mire nyugdíjba me- moly, de olyan ember, aki- gyek, lesz még 5—6 szak- nek van humorérzéke, rnunkásbizonyítványom. „Valaha'’ munkatársak vol- — A szabadidődben mit tünk a geofizikai részleg- csinálsz?nél, tudom róla, hogy be- — A családomé vagyok, csületes, jó munkás, aki jó- Az apósnak besegítek egy kedélyét ritkán veszíti cl. kicsit a szőlőmunkálatok-

— Már több éve nem ba.- Persze a brigádtagság
találkoztunk, elmondanád, is „igénybe” vesz. Szak- mi történt miután „felosz- szervezeti bizalmi is va- 
latták” a külszolgálati rész- gyök, ez miatt felhalmozó- legei Szilvásváradon? dík a fel nem jegyzett— A kutatási segédmun- társadalmi munkaóra.kát végző dolgozókat átirányították olyan helyre, ahol munkaerőhiány volt. Minden „lázadozásom” ellenére a fúráshoz küldtek engem is. Másik lehetőségem az lett volna, ha elhelyezkedem a szakmámban — esztergályos vagyok — valahogy nem volt hozzá kedvem. Maradtam fúrós. Hogy megkedveltem ezt a munkát ebben nagy szerepet játszott a munkatársakkal való jó kapcsolatom és nem utolsósorban a magasabb fizetés. Ez akkor lett fontos szempont, amikor megnősültem és „jöttek” a gyerekek. Két fiam van...— A feleségem rábeszélésével jutottam el a várpalotai tanfolyamra. A szakmunkásvizsga megemeli a fizetésemet, a munkánál is rangot jelent. Jelenleg kulcsosként dolgozok, időnként helyettesítem a fúrómestert. Ez á későbbiek folyamán már biztos lesz. Én kértem így, jobb, ha kellő felkészülés után leszek csak fúrómester.

— Úgy emlékszem, bá
nyászcsaládból származol?— Hárman vagyunk fiútestvérek. mindannyian a vállalatnál dolgoztunkapámmal együtt. Sajnos apám meghalt, amikor rokkant nyugdíjas lett. Már csak egy bátyám dolgozik a IV. üzemnél, mint bá- nyafúrós.

— Neked mi a szándé
kod, esetleg továbbtanulás
ra nem gondoltál?— Hát... nem nagyon

zsel fúrómester először húzta 
fejére a kobakot, fogta a ke
zébe a karbidlámpát.
- Ez volt az első munkahe

lyem. A bánya, ott, Sajó- 
szentpéteren - emlékszik vlsz- 
sza. — Akkor bizony még kar
bidlámpa volt és én ° még 
vajmi keveset tudtam a bá
nyászatról. Néha még ma is 
eszembe jut. amikor valaki 
egy csoportra rámutatva így 
szólt: Ezek a rablók. Hohó - 
gondoltam hát rablók
még itt is vannak!
- Amikor először éltem át, 

hogy zuhogott az anyag' a fő
iéből, nagyon megijedtem. 
Azt sem tudtam hová szalad
jak. Meg is kérdezték: Med
dig akarsz itt maradni? Leg
feljebb egy-két évet — mond
tam - és így is gondoltam.

— Csillésként dolgoztam né
hány évet. majd mozdonyve
zetői vizsgát tettem. Az egy
két évből jó pár esztendő ke
rekedett.

— Aztán eljött az idő, hogy 
ott mifelénk sorra zárták be 
a bányákat. SajószentDéter 3. 
aknán dolgoztam. Most mi 
lesz, velem? Több állást aján
lottak. Sokak a környező ipa
ri üzemekben helyezkedtek 
el. Talán én is ott maradtam

Október 21-én volt húszon- volna Borsodban, ba nem jön- 
három éve, hogy Németh Jó- nek akkor Innen toborozni.

— Nem vagy nagyon 
fiatal annak a funkciónak 
a betöltésére? Egy bizal
minak tapasztalatokkal, 
emberismerettel is kell 
rendelkeznie?— Az igaz, váratlanul csöppentem bele. Az elődöm idősebb ember volt és tapasztaltabb, de ő lebetegedett. A munkatársak rám szavaztak, ami nagyon jól esett. Bizalmukért cserébe igyekszem mindent megtenni, legalább ami a hatáskörömbe esik. Egyébként most készülök egy háromnapos szakszervezeti tanfolyamra, jobban megismerkedni a hatáskörömmel ...Főnökétől is csak jó véleményt hallottam Teller Zoltánról, én így fejezem ke a róla szóló riportot: Sok ilyen emberre, sok ilyen jó munkásra lenne szükségünk.Bertáné II. Emília
- Hatvanhét elején egy hu

szonnyolc fős csoporttal ér
keztem ide. Ma már, ha jól 
tudom, közülük csak négyen 
maradtunk. A többiek már 
nyugdíjasok, vagy visszamen
tek.

— Hogyan lettem fúrómé: 
tér? Nos, amikor Itt, Bakt 
nyán az első napi banyají 
ráson túl voltunk, megkérde; 
fék, ki mit szeretne. Azna 
láttam először fúrósokat, 
tetszett amit csináltak. Mont 
tam is, hogy kedvem voln 
hozzá, ügy, hogy a banyají 
fis után engem egyből Kár 
fás József fúrásvezetőhöz Ír: 
nyitottak.
- Előbb segédmunkás vo 

fám, majd a tanfoyamot e 
végezve fúrómester letten 
Csak nagy ritkán járok ház 
Borsodba. Amikor jó pár év 
Kecskén voltunk — bérfúr: 
son —, akkor is csak egyszt 
látogattam vissza a szülői: 
lumba. Bar itt az első napol 
ban minden és mindenki idi 
gén volt, hamar megszoktan 
A szállón a szobatársak, a h: 
verők hamar befogadtak.
- Közben vettem egy k: 

családi házat itt. Daindoibai 
s ma már ott élek. Most m: 
minden Ideköt.

N. (

fiz özem vezetése csak a körlet 
tervszámait határozza meg 
számunkra, a többi a mi dolgunk

Németh Szilárd Szabó Győző felvétele
A körletvezető

Fél kilenc múlt néhány perccel, a III. sz. bányaüzem felolvasójában síri csend honol. Csukott ajtók mindenütt, csak az egyik van résnyire nyitva. Felette barna tábla, rajta: IV. körlet K. vez. Németh Szilárd.Amikor belépek, a körletvezető épp az anyagrendelő füzetbe ír valamit. Ma nem szállt le a bányába, kint van intézni vajója, azért is beszeltünk meg mostanra randevút.Arcáról nyugalom árad, de a felelősség, a folytonos készenléti állapot megke- ményíti a vonásokat. Amikor arra kérem, hogy munkájáról, egy körletveze- tó hétköznapjairól beszéljen, kicsit elgondolkodik, majd így szól:— Nem lesz nehéz. Tulajdonképpen az egyik nap alig különbözik a másiktól. Reggel ötkor az elsők közt érkezem az üzembe. Munkatársaimmal áttanulmányozzuk az előző szakok munkáját és eldöntjük, hogy ma hogyan is folytassuk.— Aztán jönnek a fenntartók, az omlasztók, a vasútépítők és lakatosok. Ök korábban szállnak le mint a bányászok. Eligazítjuk őket. meghatározzuk a napi feladatukat. Közben kapcsolatba lépünk a szállítási körlettel, a gépészettel, a villamos részleggel. Minden nap van valami intézni való.— Hat óráig ezzel telik a? idő. Aztán a szokásos raport következik a geológusok, bányamérők, geofizikusok, aknászok részvételével. A vájvégi népes fél hétkor indul. Előtte tíz perccel jönnek mindenféle problémával az emberek.
— Például?— Például szabadságot kérni ekkora vagy akkora, vagy, hogy ne erre a csapatra telepítsük őket, hanem arra és még sorolhatnám.
— És utána?

— Ha elmegy a népes, akkor raportra megyünk a főbányamesterhez. Ez amolyan szóbeli beszámoló. Itt jelezzük azokat a problémákat is, amiket a hatáskörünkön belül nem tudunk megoldani.
— Mekkora önállóságot 

élvez a körlet, illetve a 
körletvezető?— Ügy vélem elég nagyot. Tulajdonképpen az üzem vezetése csak a körlet tervszámait határozza rneg. Persze, vannak bizonyos szabályzók, de azt, hogy hogyan teljesítjük a tervet, az már ránk tartozik. Hogy példákat is mondjak, a körletvezetés dönti el, hogy hol indít munkahelyet, hogyan telepíti az embereket, vagy hogy mást ne mondjak a béreket is mi számoljuk ki.

— Főbányamesteri raport 
után mi következik a napi 
programban?— Reggeli, beöltözés, majd a bányajárás. Előírás, hogy hetente legalább két alkalommal a körletvezetőnek, vagy helyettesének minden munkahelyet ellenőriznie kell. A bányajárás után fürdés, ebéd aztán a körletirodában az aknászok szóbeli telefonos raportját vesszük. Az ő jelentésük alapján igazítjuk el a dél- utánosokat. Aztán ugyan az a program, mint reggel 5 és fél hét között.

— Gondolom, a nap fo
lyamán akad elég intézni 
valója, nem egy problémá
val kell szembenéznie. Mi 
az, ami önnek, mint körlet
vezetőnek a legtöbb gon
dot okozza?— Egyértelműen a létszám- és a szakember- hiány. A minap számoltam össze. 1980 óta tizenkilenc szakvezető vájárt veszítettünk el. Vagy meghaltak, vagy lerokkantak, vagy nyugdíjba mentek. És sajnos alig van utánpótlás — mondja végezetül Németh Szilárd körletvezető.Nógrádi Gábor
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Csatlakozás egy felhíváshoz
Nemzeti jelentőség és társadalmi igényA Központ dolgozói az információs jelentésben az alábbi problémát vetették fel:

A kővágószőlösi és még tá
volabbi lakók kérdése a vál
lalat munkásellátása és a Vo
lán felé: nem lehet-e megol
dani, hogy a nyugati irányba 
üresen járó buszok a 26-os 
végállomás után utasokat fel
vegyenek. Ugyanis így hama
rabb érnének haza, mivel a 
26-os végállomástól gyalog kell 
menniük.Az észrevételre dr. Kiss 
Elemér, a Volán 12-es Vál
Miért maradt el 
az otthoni randevú?

Ma még a csupasz falak között...Csöndör László felvételeBakonyán a főtér közelében áll egy kopott ház. Olyan mint egy szárnya szegett madár. Csupasz falak, égnek meredező gerendák, befalazott ablakok. A messziről érkező csak a falra írt fehér betűk olvasásakor tudja, hogy ez a művelődési otthon.A felújítás és bővítés alatt álló épületnél Schafft Antal iskolaigazgatóval, a művelődési ház vezetőjével a Hazafias Népfront községi elnökével kerülgetjük a téglarakásokat, a törmelékhalmokat. Közben az elmaradt otthoni randevú ürügyén tulajdonképpen a művelődési ház sorsáról beszélgetünk.— E ház a falu életében— mondja Schafft Antal— mindig is a művelődés, a kikapcsolódás helye volt. A Ságvári Endre Művelődési Házzal a kapcsolat gyümölcsöző. Ezért is bánt. hogy felújítása nem készült el időre, s hogy a tavaly oly jól sikerült randevú Idén nem ismétlődhetett meg. Pedig igen vártuk. Többek között azért, mert szó volt arról, hogy a vállalati teljes fúvószenekar itt mutatta volna be hazai közönségnek a legutóbbi külföldi koncertjük repertoárját.
— Miért késik a felújítás befejezése?— Azért, mert elfogyott a tanács pénze. A tavasz- szal kezdődő munkák úgy volt, hogy júniusban elkészülnek. Ennek érdekében a község fiatalsága bontotta le a tetőt. A terv

lalat üzemigazgatója válaszolt:A 26-os végállomás után tovább lehet utazni a nyugati irányba haladó autóbuszokkal. A gépkocsivezetőtől meg kell váltani a jegyet (a 26-os bérlete tovább nem érvényes) és az utazást lehet folytatni. A járatoknak a kijelölt megállókban ha felszálló van, meg kell állniuk és amíg férőhely van, az ott várakozó utasokat fel kell venniük.

rajzokat társadalmi munkában készítette el a Pécsi Tervezők négy fiatal mérnöke és az itt dolgozó kisiparos is mindent megtett a határidő tartására.
— Közeleg a tél, a mun

kák mikorra készülnek el?
— A tetőt a tél beállta előtt szeretnénk felhúzni, de a teljes épület átadása csak márciusra várható.
— Nem csak felújításról 

hanem bővítésről is szó 
van. J— Igen, az egy teremből álló művelődési ház még egy nagy méretű teremmel bővül, amelyben a későbbiekben szeretnénk megoldani az öregek napközi otthonát. A színpadi rész öltözőkkel, mosdókkal és vizesblokkal bővült még. Az épület széntüzelésről központi fűtésre tér át.

— Mit jelent a község
nek a művelődési ház és 
az otthoni randevú?— Hiszem, hogy sokát, hiszen ez az egyeltlen épület, amely művelődést, ki- kapcsolódást, jó értelembe vett szórakozást nyújt. A lakosság 90 százaléka a vállalatnál dolgozik, így az otthoni randevú megrendezése az azon való megjelenés amolyan hovatartozást is jelent. Ezért várjuk mindannyian a művelődési ház elkészültét s így akár jövőre két randevút is szervezhetnénk. — mondja mosolyogva Schafft Antal.Veress Tamás

Történelmi hagyományokra épülve most is, miként a múlt századokban szárnyra kelt egy felhívás, mely társadalmi összefogásra szólítja fel a mű veszet szerető és művészet pártoló hazafiakat. A fel- nívás érteimében a társadalom minden rétegéből várják a Nemzeti Színház méltó, új otthonának felépítéséhez az anyagi segítséget. Nemzeti jelentősége ennek ma sem kisebb, mint egykor az első Magyar Színház felépítéséhez kért segítségé.A felhíváshoz elsők között csatlakozott az elmúlt napokban a II. üzem 10- es szocialista brigádja. Nem ismeretlen Kovács 
Imre brigádja a vállalatnál, s annak határain túl sem, hisz az elmúlt évek során hirdetett városi művelődési vetélkedőkön a döntőig is eljutottak már. Persze nemcsak ezzel, hanem a gazdasági munkájuk eredményeivel is állan

Egészségünkért - 
önmagunkértA szív- és érrendszer megbetegedései az elmúlt két évtizedben hazánkban is az egész lakosság egészségi állapotát megnatározó súlyú népbetegséggé léptek elő.A betegség visszaszorítása érdekében folytatott nemzetközi kutatások egyértelműen bizonyították, hogy a megbetegedési és halálozási viszonyok csak akkor javíthatók, ha a gyakorlati orvostudomány erőfeszítései mellett a lakosság életmódjában is sikerül kedvező változást elérni. Kiküszöbölve, illetve csökkentve az úgynevezett kockázati tényezőket, ezzel megelőzve a betegség kialakulását.E megelőző tevékenység szellemében alakult meg ez év májusában az Egészségnevelési Társadalmi Bizottság, melynek tervezett tevékenység} köre a következő:— Figyelemfelkeltés és társadalmi mozgósítás az egészséges életmód elemeinek széles körű megismertetése és társadalmi gyakorlattá — társadalmi normává tétele érdekében.— Azon intézetek és intézmények munkájának koordinálása, melynek a célterületen egészségneve. lési tevékenységet folytatnak (professzionális szint), és ezen túlmenően olyan új területek bekapcsolása az egészségnevelésbe, melynek az életmód alakításában lényeges szerepet játszhatnak (ipar, kereskedelem, tömegkommunikáció, művészeti ágak stb.).—• A bizottság társadalmi tekintélyével és súlyával támogassa az életmódformálási törekvéseket, illetve a képviselt területek egyes akcióit.— A bizottság saját vitaülései és a szakértői konferenciák anyaga alapján készítsen javaslatokat a város és a megye állami- és pártvezetősége számára az egészséges életmód ki

dóan az üzem és a vállalat élvonalában taláhatók.A fehíváshoz való csatlakozásukról Kovács Imre brigádvezető és Elekes Gé
za műszaki patronáló nyilatkozták:—• Kultúra terén az elmúlt egy-két évben nem tettünk többet az átlagnál, ami azt jelenti, hogy rendszeres színházlátogatók voltunk. Ügy érezzük, most a felhíváshoz való csatlakozás kicsit felrázza a brigádot.A szerényen fogalmazott átlagnak azért nagy ára van. Ugyanis János József és öccse Lázár brigádtagok, ahogy József elmondja, a színházi napokon több mint száz kilométert autóznak asszonyaikkal egy- egy színházi előadás megtekintéséért.Brigádjuk nevéhez, múltjához, gazdasági munkájuk nagyszerű eredményeihez méltó e nemzeti összefogáshoz való csatlakozásuk is. K. A.

alakítását támogató intézkedések, rendeletek meghozatalára.PÁLYÁZATI FELHÍVÁSAz egészségnevelési Társadalmi Bizottság pályázatot hirdet az egészségnevelési mozgalom elnevezésének, jelszavának grafikai szimbólumának együttes kialakítására.A pályázatot kiíró szervezet fontosnak tartja, hogy a beküldött pályamunkák minden korosztályhoz szóljanak, érdeklődést keltsenek, felhívják a lakosság figyelmét az egészséges életmód kialakításának szükségességére.A pályázaton bárki részt, vehet, aki kedvet érez ahhoz, hogy egy kiteljesedőben lévő mozgalom jelképeinek megfogalmazásában részt vegyen.A pályázat jeligés. A pályázó adatait (név, munkahely. foglalkozás, lakcím, megjelölésével) lezárt borítékben kell csatolni. A pályázatot 1983. december 31-ig kell eljuttatni 3 példányban a Baranya megyei KÖJÁL egészségnevelési osztálya 7624 Pécs, Szabadság út 7. sz. címére.A pályázat díjai: 3000— 5000 forint Eredményhirdetés: 1984. február 29-ig.

Stúdiőgaléria november 1-től 
13-ig. Dokumentum kiállítás 
Ságvári Endréről.

1- én 16.00 és 18.00 órakor: 
Mozi - Gyanútlan gyermekek.

2- án 19.00 órakor: Színház - 
Charley nénje.

4-én, 19.00 órakor: Színház
- Charley nénje.
5-én 16.00 és 18.00 órakor: 

Mozi - Gyilkos bolygó.
6- án, 16.00 és 18.00 órakor: 

Mozi - Orizetbevétel.
7- én, 8-án, 9-én 19.30-kor: 

őtlcskeresők — a Nyitott 
Színpad előadásai.

10- én 19.00 órakor: Színház
- Charley nénje.

11- én, 19.00 órakor: Színház
- Charley nénje.

12- én, 16.00 és 18.00 órakor: 
Mozi — Hatásvadászok.

Felvételünkön balról jobbra a győztes csapat tagjai: Kálmán Árpádné, Szabó Tibor, és Széli Józsefné.Egyed Imre felvétele
Vállalati MSZBT-vetélkedőOktóber 10-én a Ságvári Endre Művelődési Háziján tartották meg a vállalati MSZBT által meghirdetett vetélkedőt, melyre 20 háromfős csapat nevezett be. Sajnálatos tény, hogy a 20 csapatból csak 14 jelent meg a versenyen.A vetélkedő anyaga a Szovjetunió és Fáklya című lapok májustól megjelenő számai voltak.' A vetélkedő öt fordulóból állt. Az első fordulóban a csapatoknak állítások igaz vagy hamis voltát kellett feismerniük. A többi fordulóban szerepelt lottó, információs játék, Villámkérdés és fogalompárosítás.A csapatok nagy felkészültségről tettek tanúbi
Egy előadás margójára

A fű kinő
ha kalapáccsal is 
verjük vissza

Talán sok emberben ellen
érzést váltott ki a Ságvári 
Endre Művelődési Ház szocia
lista brigád klubjának az el
múlt hetekben meghirdetett és 
megtartott előadása.

Sokan talán azért jöttek, 
mert kíváncsivá tette őket az 
előadás címe. Mindenképpen, 
aki nem sajnálta a másfél 
óráját, remekül szórakozva, 
észrevétlenül olyan oktatási- 
nevelési képzésben, vagy to
vábbképzésen vett részt, 
amelyre sokáig fog emlékez
ni, és alkalmasint a tanulta
kat, hallottakat elsajátítani,

13- án, 16.00 és 18.00 órakor: 
Mozi - Csatár a pácban.

14- én, 18.00 órakor: Ságvári 
Filmklub - Nagy nevettetők 
sorozat: Kisvárosi ünnep.

Mesekuckó: Októberben fél
száz kisgyermek részvételével 
megkezdődtek a játszóház-fog
lalkozások. Kéthetenként - a 
szülők szabadszombati teher
mentesítése és a gyermekek 
készségfejlesztő. játékos
együttléte érdekében - színes, 
kedves délelőttökre várjuk a 
MEV dolgozók és a lakóterü
leten élők 3-12 éves gyer
mekeit. A foglalkozások 9-től 
12 óráig tartanak. A novem
beri program: 5-én „Játékszín- 
tér”. Közreműködik: a Flgu- 
rlna Bábcsoport és a Méta 
együttes. 19-én Népi játékok 
- Gábor Klára Játékprogram
jai.

Stúdiógaléria: 14-től december
3-ig kiállítás Hegedűs Zoltán 
munkáiból.

zonyságot. Első helyezést ért el a Kutató-mélyfúró üzem „Asztalos János” MHSZ szocialista brigádjának csapata (Szabó Tibor, Széli Józsefné és Kálmán Árpádné). Második helyezett lett az Anyag- és áruforgalmi főosztály „Zalka Máté” szocialista brigádjának I. csapata (Hucker Ferenc. Jeney István és Koszorús Pál). A harmadik helyen a Központ Anyag- és áruforgalmi főosztály KlSZ-szerve- zetének csapata végzett (Bertók Gyula, Karsa László és Jakabos István).Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára, a zsűri elnöke elismerően szólt a csapatok felkészültségéről és teljesítményéről. Nagy Mariann

gyakorolni, vagy továbbadni 
fogja.

Ennyi bevezető után, miről 
is volt szó?

A szexuális kultúránkról, 
melynek előadója dr. Veres 
Pál volt. Az a Veres Pál, aki 
a Magyar Ifjúság hasábjain 
már kötetekre illő terjede
lemben hetente oktatja a ma 
gyermekeit, de a holnap csa
li dapáit-családanyált mindarra, 
ami az ember életében nem 
jelentéktelen helyet foglal el.

Sok egyéb mellett megta
nultuk az előadás kapcsán — 
ha még nem tudtuk - hogy 
a gyermekeink érzelmi és bi
ológiai érésével párosuló és 
kapcsolódó rendkívül nagy in
foi máció éhségét mindig, és 
időben, de megfelelő szinten 
kell kielégíteni.

— Nehéz gyermeket nevelni 
a hormonérés időszakában — 
mondotta Veres Pál - mert 
a fű kinő, ha kalapácssal is 
verjük vissza.

Remek gyakorlati példákkal 
olyan módszertani útmutatást 
kapott a közel hatvan fős kö
zönség, melyet az önnevelés 
és gyermeknevelés terén fel 
tud használni.

Mindenképpen meglepett, 
hogy erről a témáról — a té
ma intim és kényes volta mel
lett - így is lehet közönség 
előtt beszélni.

Es a közönség - a tizen
éves kortól a nagypapa és 
nagymama korosztályig - arc- 
pirulás nélkül élvezte a he
lyenként humorral fűszerezett 
s mindenki magánügyeként 
kezelt igen komoly témát.

Kukat András
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Fegyelem - biztonság1983. szeptember 21-én 10 érakor súlyos üzemi baleset történt a III. sz. bányaüzem D-i akna 7. szint K2 főszállítóvágatában.B. V. mozdonyvezető és Sz. Gy. egy vágányról leesett szerszámos csillét akart visszaemelni a vágányra úgy, hogy a csillét feszítővassal hátul megtámasztották és a mozdonynyal meghúzatták. B. V. a csille mellett maradt és Sz. Gy.-t — aki sem jogosítvánnyal, sem vezetői gyakorlattal nem rendelkezett — bízta meg a mozdony vezetess el. A gyors mozdonyindítás hatására a fémrúd kivágódott és B. V. a szerszámoscsille és a mögötte álló, bordafával megrakott csille közé szorult és bal lábán nyílt combcsont- és zárt comb

nyaktörést szenvedett.- B. V. és társa a Bányámozdony- szállítási Szolgálati Utasítás több pontját megszegve dolgozott. Ezek:1. 3. Mozdonyt vezethet— aki a RBF előtt a mozdony üzemének megfelelő vizsgát tett, s akit az üzem felelős műszaki vezetője vagy megbízottja azzal megbízott,— ... a mozdonyvezetői tanfolyam hallgatója;5. 1. Kisíklott mozdony és csille visszaemelését csak segédeszközzel (emelőrúddal, csavarorsós-, hidraulikus emelővel vagy pul- lifttel) szabad végezni.5. 2. Mozdony segítségével csillét visszaemelni csak az e célra készített „feljárató papucs” segítségével szabad.Balaskó Tibor A harmadik helyezett: Csölle László (II. sz. bányaüzem) A második helyezett: Lovas László (IV. sz. bányaüzem).
A győztesek ot Tóka Jenő vezérigazgató köszöntötte. I elvételünkön Rácz György (III. sz. bányaiizem) az első helyezéssel járó oklevelet veszi át.Csöndör László felvételei

Az újítók adaptálták a modern technikát Vállalati bányatechnikus vetélkedő

Az átalakított Monomatic Herényi Tamás felvétele

A továbbjató nyolc versenyző közül négy lll-as bányaüzemi

Módosítás 
a Monomaticon

egy 50 műszak esett ki a kezelőpult javítása miatt, de amióta a Monorondokon ezt az átalakítást elvégeztük, nem volt ilyen jellegű meghibásodás.Nógrádi G.

A KISZ MÉV Bizottsága szervezésében szeptemberben kerül sor a bányaipari technikusok vállalati szintű szakmai versenyére. A vetélkedő egyben válogató is volt a szeptember 21-én megrendezett területi döntőre.A gyakorlati versenyre aII. sz. bányaüzemben került sor, ahol öt feladat megoldása várt a résztvevőkre. így például — útban a munkahelyekre — fel hellett tárniuk a bányatérségben tapasztalható szabálytalanságokat, rendellenességeket, különböző méréseket, számításokat kellett végezniük és természetesen utasítást írniuk az adott munkahelyek állapotát figyelembe véve.Másnap a bányatechniku. sok vetélkedője a vállalat Központjában az elméleti versennyel folytatódott. Először Varga Mihály, a gyakorlati zsűri elnöke ér

tékelte a résztvevők előző napi teljesítményét.Elmondta, hogy bizony akadtak hiányosságok, így aztán a maximális 120 pontot senki sem érte el. Általában jobban szerepeltek azok, akik aknászként vagy robbantómesterként dolgoznak. mint akik csapatokon vannak, hiszen az előbbiek nyilvánvalóan gyakorlottabbak például a bányában, mért adatoknak a térképre történő felrakásában.A döntő tizenöt résztvevője szakmai írásbeli feladatok megoldásával kezdte az elméleti versenyt.Az ÁBBSZ és az ÁRBSZ totó után a szóbeli feladatok következtek. A versenyzők egyik csoportja szakmai kérdésekre válaszolt, míg a többiek a másik teremben a politikai totó kitöltése után a gazdaságpolitikai, ifjúságpolitikai ismereteikről tettek tanúbizonyságot. Ezután rövid szünet következett,

majd a két csoport helyet cserélt.A végig nagyon szoros és izgalmas versenyt Rácz György, a III. sz. bányaüzem fiatal aknásza nyerte 285,8 ponttal. A második helyen Lovas László (IV. szí. bányaüzem) végzett, aki a gyakorlati versenyben kialakult ötpontos hátrányát csak csökkenteni tudta a győztessel szemben. Csölle László, a II. sz. bányaüzem ifjú technikusa végzett a harmadik helyen. A III. sz. bányaüzem fiataljai ezúttal is kitűnően szerepeltek. A területi döntőre továbbjutó nyolc versenyző közül négy III. sz. bányaüzemi. A további sorrend: 4. Birtei Attila(III. sz. bányaüzem), 5. Fehér László (IV. sz. bányaüzem), 6. Orosz Lajos (II. sz. bányaüzem). 7. Há- genthurn József (III. sz. bányaüzem), 8. Katona Zoltán (III. sz. bányaüzem). N. G.Amikor 1981. decemberében megérkeztek az első gumikerekes fúrókocsik aIII. sz. bányaüzemhez, mindenki csodájára járt a hatalmas monstrumoknak. Laikusnak bizony nehéz volt elképzelni, hogy ezek a csaknem tíz méter hosz- szú gépek, hogyan közlekednek majd a szűk fejtésekben.A szűk helyen való kanyarodás, — ha nem is állította megoldhatatlan feladat elé a gépkezelőket — egy ideig elég nehézkesen történt. Mivel a fúróberendezés kezelőpultja nem a kabinban, hanem a fúrókocsi elején, a lafetta tövében helyezkedett el, az élesebb kanyarokat csak „apránként” tudta bevenni a Monomatic. Vagyis, amikor a gépkezelő megkezdte a kanyarodást, először rögzítette a fúrókocsit, kiszállt a kabinból, előrement a kezelőpulthoz, beforgatta a gép hosszú „csápját” a Icellő irányba,

visszament a kabinba és folytatta a kanyarodást.Ezt a problémát oldotta meg egy újítással Mor- vay József és Maczák András.— Tulajdonképpen egyszerű az egész — magyarázza Morvay József a III. sz. bányaüzem lakatos csoportvezetője. — Egy kisebb átalakításról van szó, melynek révén a kezelőpult beforgatható a gépkezelő kabinjába. Ehhez a torcula- tartályt és a talpaló szelepeket át kellett helj'ezni a berendezés jobb oldalára Ezek helyére került a kezelőpult, amely egy tar- tókonzolon ki-be forgatható. így a kanyarodásnál a gépkezelőnek nem kell a kabinból kiszállnia.— Ezzel az újítással egy másik problémát is sikerült megoldanunk. Korábban elég gyakran előfordult. hogy a kezelőpult kilendült és nekiütközött az át sólatnak vagy elakadt benne. A három fúrókocsinál közel egy év alatt mint-

A Kutató-fejlesztő üzem Technológiai üzemegységének őrlő épületében vörös felhőben találom meg beszélgetőpartnereimet: a November 7. szocialista brigád tagjait. A lapátolás befejezése után, bauxitpor- mentes helyen Uemkó Lászlót kérdezem a brigád megalakulásáról és eddigi eredményeikről:
— Mi a titka a brigád 

kiemelkedő szereplésének?— 1976 — alakulásunkéve — óta új, speciális munkák elvégzését kapjuk feladatul. A Nehézipari Minisztérium kezdeményezésére indított kutatásokat, brigádunk nagy szakmai gyakorlattal rendelkező tagjai vállalták. Ezen mun. kák közé tartozott a hazai bauxitok komplex feldolgozása, a vörösiszap hasznosíthatóságának vizsgálata. valamint a karbonátos mangánércek gazdaságos felhasználásának megoldá. sa. Feladataink jó ellátásához elsősorban szakmai alapot kellett szereznünk, másodsorban pedig problémáink tárgyilagos megvitatására képes kollektívát,

A November 7. szocialista brigád méltó a nevéhez

A kutatómunka 
szolgálatában

demokratikus légkört kellett kialakítanunk.— A brigád kitartó munkájára jellemző — veszi át a szót Kustos János bri- gádvezető-helyettes — hogy a bauxitkutatást labormc- retfi, 1/2 kg-os mintákkal kezdtük és üzemi méretű, 70 tonnás tölteítű oszloppal fejeztük be. A feladat megoldása az eddig alkalmazott Bnyer-teehnológia továbbfejlesztését, a bau- xit alumínium-tartalmán kívül az egyéb értékes komponensek hasznosítását is eredményezte. Az általunk kidolgozott eljárás alkalmas a vasoxid tartalom kinyerésére, a visszamaradó magas alumínium-, oxid tartalmú rész hasznosítására.

— Örömmel hallottuk — folytatja Szőke Attila — az osztrák tűzállóipari cég, a MADINDAG számunkra kedvező nyilatkozatát munkánkról. Eljárásunk alkalmazásával ugyanis a kiváló minőségű természetes bauxitból előállítható tűzállóipari termékeknél kedvezőbb tulajdonságú termékek állíthatók elő.Munkájukat szokatlan ki rülmények között — só- savgőzzel küzdve— végzik. Szavaikból az tűnik ki, hogy hivatásuk vállalásához bizonyos mértékű fanatizmus is szükséges a szakmaszereteten kívül.
— Milyen eredményeket 

ért el a brigád a megala
kulástól eltelt 7 év alatt?— 1978-ban elnyertük a

Kiváló Ifjúsági Brigád címet, 1980. és 82. között 2 ezüst- és egy arany brigádérmet kaptunk. Ebben az évben a 25 éves jubileumi munkaverseny I. féléves értékelésénél első helyezésit szereztünk. Hatfős brigádunkban négy kiváló dolgozó van.
— Milyen közös progra

mokra jut időtök?— Mi nem kötelességünknek érezzük a kulturális és sport tevékenységet. Ha jó program szervezésére van lehetőség, önként, közösen megyünk. Természetes, hogy válogatunk a lehetőségek között.Ilelschtáb Klára
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Köszöntjük a lövészet bajnokait

— Vállalatunk koncert fúvószenekara október 19- én a Magyar Rádióban felvételen vett részt. Balázs Árpád Musika piccola és Kocsár Miklós Táncké- pek műveit rögzítették hangszalagra, amit később tűznek műsorra.
NOVEMBER 8-TÓL
Úszó-
tanfolyam !

A vállalati sportbizottság a hagyományoknak megfelelően úszótanfolyamot szervez 4—14 éves gyerekek részére a Hullám fürdőben, heti két foglalkozással.Az úszóoktatás november 8-án kezdődik 19 órától. A következőre 10-én kerül sor szintén az említett időponttól. A tanfolyam ideje egy hónap, 10 foglalkozással.Jelentkezés a vállalati sportbizottságon a 7-119 telefonon naponta 7—16 óráig. Helyszíni jelentkezést nem fogadunk élj Bővebb felvilágosítást a sportbizottságon!
Sport
mozaik

ASZTALITENISZ: Újra a 
bajnoki pontokért játszanak 
a BK-ban szereplő íérfi-női 
csapatok. Októberben megkez
dődött az őszi bajnokság a 
MEV munkásszálló játékter
mében. A férfiaknál öt, a női 
mezőnyben hat csapat küzd a 
bajnoki címért. A férfiaknál 
jelenleg a kutató-fejl. üzem 
áll az élen veretlenül, a nők
nél a Központ a listavezető.

©

Megszerezte második győzel
mét a megyei első osztályban 
szereplő MÉV női csapata. 
Idegenben 5-1-re győztek a Ma
gas- és mélyépítők ellen. 
Győztesek: Tóth, Simonné
(2—2), Csongrádíné.

©

SAKK: megkezdődött a vál
lalati sakk csapat- és egyéni 
bajnokság őszi fordulója. Csa
patbajnokságban vezető II. 
üzem „B” megerősítette vezető 
helyét, akárcsak egyéniben 
Horváth.

©

LABDARÜGAS. Óvás: A fe
gyelmi bizottság döntése ér
telmében a II. üzem „A”- 
Anyagosztály 1-0-ra végződött 
mérkőzés eredményét a fe
gyelmi bizottság megsemmisí
tette Trln jogtalan szereplése 
miatt és 0-0 gólaránnyal a baj
noki pontot az Anvagosztály 
javára igazolta. A II. üzem a 
döntést megfellebbezte a vál
lalati szakszervezeti bizottság
nál, döntés később várható.

©

AEROBIC: Száz fölé emelke
dett a rendszeresen járók lét
száma a vállalati sportbizott
ság által szervezett aerobic- 
tornán, amely hétfőn és csü
törtökön 18.30 és 19, 20 órai 
kezdettel kerül sor a 39-es 
dandár úti iskolában. Jelent
kezés a vállalat sportbizottsá
gán!

I Rejtvényünk vízsz. 1. folytatva függ. 14. vízsz. 41., 61. és 
71. sorában n vállalati munkavédelmi szabályzatból idézünk. 
Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni a szerkesztőség c>- 

j ivére 1933. november 10-ig. A helyes megfejtők között köny-
I veket sorsolunk ki.

Verseny közben Egyed Imre felvétele
Örvendetesen nő a résztvevők száma

Több hónapos küzdelem után befejeződött az Ércbányász Kupa lövészbajnokság ez évj versenye, öt fordulón át dörögtek a fegyverek a csapat és egyéni győzelemért az üzemi lőtereken, sőt a hatodik pótforduló is tartogatott még izgalmat a versenyzők körében, de ez már nem befolyásolta az öt forduló után kialakult élmezőny állását.A férfi kispuska csapat- versenyben a mindvégig kiegyensúlyozott ÉDÜegyüttese bizonyult a legjobbnak. öt forduló alapján az átlag teljesítményük igen jó, erre utal az 534 kör átlaguk, amely végül is 2677 köregységgel bajnoki címet jelentett a csapatnak. Akik kiharcolták: Szigeti József, Tari Imre. Misák Csaba, Futó László. A szabályok értelmében a csapatlétszám 4—5 fő volt és ebből a legjobb három lövő eredménye számított fordulóként a csapateredménybe.Egyéves kihagyás után visszatért IV. üzem remek szereplésével ezüstérmet szerzett, mindössze 26 körrel szorult le a dobogó legmagasabb fokáról.A II. üzem ezúttal egy árnyalattal elmaradt a múlt évi szereplésétől, de ennek ellenére a bronzérem is szépen csillog a klub életében. A Kutatómélyfúró, Szolgáltató ésIII. üzem mindvégig nagy küzdelmet vívott az előkelőbb helyezésért, míg a Kut.-fejl. üzem és a polgári fegyveres őrség két csapatát a tisztességes helytállása dicséri, mert ebben az erős mezőnyben ez. sem könnyű feladat. A női mezőnyben robbant a bomba a kutatós lányok jóvoltából, hatalmas meglepetésre. de teljesen megérdemelten maguk mögé utasították a korábbi évek bajnokait az ÉDÜ-t és a II. üzem csapatát. Hasonló dicséret illeti a Szolgáltató üzem csapatát is, akik szintén megelőzve az említett bajnokokat a második helyen végeztek. Mindössze az ÉlDÜ-nek sikerült a dobogón maradni, míg a II. üzem a „vert mezőnyben” végzett. Igaz, hogy Ba. konya nem minden fordulóban tudott a legjobb csapattal kiállni! A IV.

üzemi lányoknál meglátszott az egyévi kihagyás, de reméljük a jövő évi versenyen nem a statiszta szerepét töltik be.A férfi pisztoly csapat- versenyt, mint várható volt, ezúttal is a Szolgáltató nyerte az ÉDÜ és III. üzem előtt. A kispuska egyéni versenyben Szigeti visszaszerezte múlt évben megtépázott trónját. Tari és Szabó Gy. előtt.A női mezőnyben Polgárnő mentette meg az ÉDÜ csapatának jó hírnevét egyéni győzelmével. Kellemes meglepetés Nagy Larissza második helyezése, aki az utóbbi időben keveset hallatott magáról. S itt egy furcsa helyezéssel találkozunk, ami még nem fordult elő a bajnokság történetében, ök hár-
Országos döntőben a MÉV csapata

1983. október 13-én Szombat
helyen került sor a Magyar- 
Szovjet Baráti Társaság Or
szágos Elnöksége által szerve
zett „Együtt a közös úton” 
című vetélkedősorozat területi 
döntőjére.

A vetélkedőn öt megye - 
Veszprém, Komárom, Fejér, 
Vas és Baranya — tizenegy 
csapata képviseltette magát, 
közöttük a Mecseki Ércbányá
szati Vállalat MSZBT tagcso
portjának versenyzői: Magda 
Edit (III. sz. bányaüzem). 
Nagy Mariann, Till Tamás 
(Központ) és Vágó Zoltán 
(Kutató-mélyfúró üzem).

Októberi modellező csokor
A hónap elején a Dej-i 

(Dés) Glória modellező szak
osztály meghívására a Szamos 
kupára voltak hivatalosak a 
pécsiek. A körrepülő kategó
riákban 4 éves kapcsolata van 
a dcsiekkel vállalatunk mo
dellező klubjának. Kolozsvár. 
Beszterce, Marosvásárhely. 
Nagyvárad és Dés mellett In
dultak a „Mohai-fiúk”. A ta
lálkozó azt a célt is szolgál
ta, hogy nemzetközi rutinju
kat tovább gyarapítsák a pécsi 
fiatalok. Az elmúlt évek pécsi 
eredményessége jó volt eddig 
is. s Így lett ez most Is. Se
bességi kategóriában Ifjú Mo
hai harmadik, az üldözésben 
Rátkai negyedik, míg a túra 
kategóriában a Ritkái-dr. 
Nyárádi válogatott páros - az 
utóbbit Itthoni elfoglaltsága 
miatt - Mohai István helyet
tesítése is elég volt a román 
bajnok legyőzésére. Elsők let
tek, de a harmadik helyezés 
Is pécsre került. Ifjú Mohai— 
Krompfhardt hozták haza.

man, Nagy, Péhlné és Ra- goncsáné (Jozipovicsné) holtversenyben ezüstérmet szereztek! Ez aztán a kiegyensúlyozott verseny!A pisztoly versenyt ezúttal is a szolgáltatás Bra- dits László nyerte Ulrich Sándor és Tari Imre előtt.örvendetes, hogy ebben az évben emelkedett a résztvevő csapatok és egyéni versenyzők száma. A férfi kispuskában 9, a pisztolyosoknál 5, a női kispuska mezőnyében 6 csapat szerepelt, öt forduló alapján összesen 122 fővett részt a versenyben.Most hosszabb szünet következik a lövészetben, amit remélünk a csapatok a jövő évi felkészülésre és az idei versenyek kiértékelésére használnak fel.Kovács Miklós

A csapatunk tagjai Pécsről 
vonattal utazlak a vetélkedő 
színhelyére. Több órás fárasz
tó út után ültek asztalhoz. 
Eles küzdelemben az elérhető 
52 pontból 47 pontot gyűjtöt
tek, s Így harmadikok lettek 
a székesfehérvári Videoton 
és a Várpalotai Szénbányák 
csapatai mögött.

Ezzel jogot nyertek az or
szágos döntőben való részvé
telre. melyet november köze
pén Budapesten rendeznek.

További jó munkát és ered
ményes szereplést kívánunk a
csapatnak.

Nagy Larissza

A körpályás autó modellezők 
Dunántúl bajnokságára K ipos- 
várott került sor. Két kategó
riában győztek a pécsiek, az 
1-5 köbcentiméterben Kramp- 
fhardt míg az 3 köbcenlimé- 
terben Kassai.

Szombathelyen rendezték 
meg a szabadon repülök Du
nántúl bajnokságát. Az FIA 
(vitorlázói kategóriában Szva- 
csek első helyezett lett. mig 
a második helyezést H'ú Erb 
érdemelte ki. Az FTC (me
chanikus) kategória első helye
zettje az ugyancsak pécsi 
Kiss.

Pécs adott otthont a rádió- 
irányítású autómodellek D-t- 
r ón túl bajnokságának. A hal
latlanul izgalmas döntőkben 
teljes pécsi siker született. 
Sport kategóriában első Mo
hai. második Oszter. harmadik 
Tgnátkó. A forma kategóriá
ban első Mohai, második lfi- 
nátkó, harmadik Kr.ampfhardt.

V. T.

Vízszintes: 14. Énekel. 13. 83. Ruhát tisztít. 84. Kérdés 
Zorőg. 16. Széles csík. 17. Eszes. tárgya. 85. Régi űrmérték. 87. 

«.Venő R;Kliurn- 22. Személyes névmás. 88. Kicsi-
;<aeat. 23. Motiválni kezd! 25. r.yítő. 89. P. E. 90. Kettős mas- 
•vei’de.s .személyre. 27. Kosár, salhangzó. 91. Állóvíz.
28. Azonos betűk. 29. Tábor. Juhász Károlyil. Enne. 33. Kötőszó. 34. Ki- y
csodák. 33. Jugoszláv város. 37. 
Tova. 38. Irányító szama: 2947. 
39. Kettős mássalhangzó. 44. 
Lentan. 40. Magnézium. 47. 
Kohászati központ. 49. ön - 
nemeiül. 30. Indítéka. 31. Ru. 
h: tartozéka. 53. Festő volt
(Béla). 53. Ser betűi. 57. Ob
iter, kezdete. 59. Becézett női 

név. 00. T. V. C5. V. Z. 6G.
Angolna - németül. 07. Rá
dium. 03. T. U. I. C9. Régi 
címérték. 70. Stroneium. 74. 
Z. T. 75. Szavakhoz járul. 76. 
űóóó. 77. Torzó rész! 78. Aka
dály. 79. Tantál. 82. Jelenleg 
(ford.). 34. Kc-serűviz fajta. 80. 
Kárt okoz. 88. Egyfajta l'űsz"r- 
r.övér.y. 91. Nem mondhatom 
el. 92. Ételízesítő.

Függőleges: 2. Értelmetlenül 
beszél. 3. Múló betűi. 4. Sür
gető szócska. 5. K. L. 6. In
téző bizottság. 7. Sütő. 8. Ot- 
menti mélyedés. 9. N. R. 10. 
Angol helyeslés. 11. Határrag. 
12. Földet forgat. 13. Por és 
víz. 13. Kézbtn tart. 20. Gya
kori fém. 23. ilyen tészta is 
van. 24. Nagy vize. 20. I. É. 
27. Szükséges. 29. Ógörög hang
sor. 30. Folyó - spanyolul. 32. 
Trójai királyné. 33. Áthalad. 
36. Beszédegység. 40. Dohány
termék. 42. Jegyzék. 43. Okta
tó. felvilágosíló. 45. Névelő. 
48. D. T. 32. Visszaás. 54. Z. K. 
56. Eltemető. 58. Skanzen ré
zé! 62. Idős. 83. Európa ré

sze! 64. Vonatkozó névmás. 
71. Fogaival tép. 72. Állóvíz. 
73. Menyasszony. 74. Határidő 
lel’ő. 78. Tömítő anyag. 80. 
Menyasszony. 81. Lócsemege.

A képen szereplő 2,67 kilogrammos pöfeteg gombát a megyei törzsben dolgozó munkásőreink, Diösviszló erdő térségében találták. A 1.07 méter kerületű óriás gombát a H- sz. bányaüzem dolgozói, kirántva, jóízűen elfogyasztották. Bálint Jenő felvétele

Lapunk október 1-1 számá
ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

Minden dolgozó köteles mun
kahelyén a rendet, fegyelmet, 
tisztaságot megtartani.

Könyvjutalomban részesül
tek; Balogh Tamás (7953 Ki- 
íályegyháza, Petőfi u. 94.), 
Krisztián Gábor (Kutató-fej- 

üzem), Benedikt Miklós 
Kővágószőlős, Rákóczi

U. 4!).).

Bányaipari
technikusok
vetélkedője

Fiatal bányaipari techniku
sok szakmai és politikai ve
télkedőjét rendezték meg ok
tóber 21-én vállalatunk köz
pontjában. A Baranya megyei 
Itjúmunkásnapok keretében a 
Mecseki Ércbányászati Válla
lat, a Mecseki Szénbányák és 
a Bányászati Aknamélyítő Vál
lalat mecseki körzetének 18 
fiatalja vett részt a verse
ng en.

A verseny során I. helye
zett: Fehér László (MÉV), II. 
helyezett: Major János (BAV) 
III. helyezett Hágenthurn Jó
zsef (MÉV) lett.

Lapunk következő számában 
részletes tudósítást adunk.
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Vállalták - 
teljesítették

KÖSZÖNTJÜK AZ ÉVES TERVET TELJESÍTETT VAJVÉGI SZOCIALISTA BRIGÁDOKAT!SZEPTEMBER HÓNAPBANII. sz. bányaüzem:51-es csapat, brigádvezető: Bérezi Gyula;
Biztonságtechnikai 
értekezlet 
a KözpontbanA harmadik negyedév baleseti helyzetének értékelésére került sor október végén vállalatunk Központjában, Az üzemek főmérnökei, biztonsági mérnökei a szakszervezeti munkavédelmi felelősök és a meghívott szakemberek rendszeresen — negyedévenként — tanácskoznak a munka- és egészségvédelmi kérdésekről, a baleseti helyzet alakulásáról.Először Madarász György, a Kerületi Bányaműszaki Felügyelőség főmérnöke bemutatta Pintér Ferencet, a KBF újonnan kinevezett bányaműszaki felügyelőjét, majd az üzemek képviselői szóbeli kiegészítést fűztek az előzetesen készített írásos beszámolóhoz.A vizsgált időszakban javult a II. sz. bányaüzem baleseti helyzete, de októberben két súlyosabb baleset is történt. Erről számolt be Lischka György biztonsági mérnök.Pethő Ernő, a III. sz. bányaüzem főmérnöke arról szólt, hogy a balesetek viszonylagos gyakorisága ellenére az ezekből eredő kiesett műszakszám a megengedett alatt marad, sőt az útibalesetek nélkül ez a mutató jelentősen javulna.Az útibalesetekkel Boko- di Géza, a IV. sz. bányaüzem biztonsági mérnöke is foglalkozott. Bár az üzem baleseti mutatói a vizsgált időszakban jónak mondhatók, elgondolkoztató, hogy egyre több a kiesett műszak közlekedési balesetek miatt.Nemcsak a föld alatti, de a külszíni üzemeknél is gyakoriak az elcsúszásból, elesésből eredő sérülések. Erre hívta fel a figyelmet Madarász György a kiegészítéseket követően. Elmondta, hogy a baleseteket —. főleg a bányaüzemeknél — reálisan vizsgálják, értékelik. Ma már ritkán fordul elő, hogy a jelentések végére ez kerül: személyi ok nem volt megállapítható.Szomolányi Gyula műszaki vezérigazgató-helyettes zárszavában elsősorban arra hívta fel a figyelmet, hogy az év hátralevő időszakában az üzemeknél fordítsanak még nagyobb gondot a technológiai és munkafegyelem betartására.Végezetül a harmadik negyedév baleseti versenye győzteseinek szokásos jutalmazása következett. A föld alatti üzemek baleseti versenyét és a vele járó 15 ezer forintot a IV. sz. bányaüzem, a külszíniekét és az ezzel járó 10 ezer forint jutalmat az ÉDÜ nyerte el. Nógrádi Gábor

Kommunista műszak

Leszállásra várva a kommunista szombaton. Berényi Tamás felvételeA II. sz. bányaüzem ok- szakokból történt alapbőví- dolgozó vett részt a kom-tóber második felében tes, munista műszakon. Közű-meghirdetett kommunista Október 22-én a III- sz. lük 15G fő produktív ter-műszakián 260 fizikai dől- bányaüzemben 135 fős pro- meló műszakot teljesített,műszakján 260 fizikai dől duRtív létszám mellett 302 A kiszolgáló munkán kívülgozo vett reszt. kiszolgáló vett részt a kom- külszíni tereprendezés isA 127 produktív műszak munista műszakon. folyt, míg Magyarhertelen-101 százalékos fejtési' telje- 320 lő ajánlotta fel egy den az üzem pihenő tele-sítményt jelentett az egy- napi munkabérét, ez a Pén kerítésépítést végeztek,műszakos termelés során, szám azonban még nemA bányafúrás 12 műszak- végleges, hiszen jelenleg jóra 133 százalékos teljesít- betegek és szabadságon lé- ményt jegyeztek be az vők ezután teszik majd meg felajánlásukat.A vájvégi, bányafúrásiüzemi krónikába A kommunista műszakonszép számban részt vett dolgozók. az őket kiszolgá- kiszolgáló személyzet biz- ló bányabeli fizikai dolgo- tosította a termelés zavar- zök és a termelést közvet- talanságát és a szép ered- lenül irányítók bérét a ményeket. Bányászati Alapítvány ja-A lakásfejlesztési alap bő- vára fizeti be az üzem. vítésére felajánlott terme- További 38 dolgozó — lési érték ez esetben közhasznú társadalmi mun- 150 000 forint volt. Ezzel kát végzett a külszínen, az összeggel 550 000 forint- Ugyanezen a napon a ra nőtt a kommunista mű- IV. sz. bányaüzemben 393

III. sz. bányaüzem:70-es csapat, brigádvezető: Tóth András, 21-es csapat, brigádvezető: Simon Sándor;IV. sz. bányaüzem:13-as csapat, brigádvezető: Fekete Miklós, 36-os csapat, brigádvezető: Timcsuk Imre, 44-es csapat, brigádvezető: Raffai Mihály, 50-es csapat, brigádvezető: Klovár Ferenc, 52-es csapat, brigádvezető: Bódog Ferenc. 71-es csapat, brigád vezető: Deák László.OKTÓBER HÓNAPBANII. sz. bányaüzem:10-és csapat, brigádvezető: Kovács Imre,14-es csapat, brigád vezető: Gál György,21- es'Csapat, brigádvezető: Baranyi Sándor,22- es esapat, brigádvezető: Braun János,28-as esapat, brigádvezető: Kotri Pál,43-as csapat, brigádvezető: Orgoványi József;III. sz. bányaüzem:2-es csapat, brigádvezető: Ráez Károly,4- es csapat, brigádvezető: Korics Vilmos,5- ös csapat, brigádvezető: Dravccz Károly,42-es csapat, brigád vezető: Simon Attila, 61-es csapat, brigádvezető: Filipsz József, 69-es csapat, brigádvezelő; Gémcsi László.IV. sz. bányaüzem:1-es csapat, brigádvezető: Indi Gábor,
7-es csapat, brigádvezető: Balogh Sámuel,20- as csapat, brigád vezető: Kovács István,21- es csapat, brigádvezető: Ráez Imre,61-es csapat, brigádvezető: Lőrinez József.

Pártszervezeteink az éves beszámoló 
taggyűlésekre készülnek

A NOSZF 66. évfordulója alkalmából

KitüntetésekA Nagy Októberi Szocialista Forradalom 66. évfordulója alkalmából politikai, gazdasági, társadalmi mun-alkalonSóSimrendezett ^n- mélyzeti vezetőt (Szolgál- vezető elismerést kapott alkalomból rend z tt un üzem), Horváth Jenő Garainé Lendvai AnnancpscHeken az labbi ki- üizto-ság technikust (Érc- (Szolgáltató üzem), Arany- tuntetesek atadasara került dúsító üzem) és Molnár Ká- koszorús KISZ-jelvényt ve-sor‘. , ......................roly vájárt (IV. sz. bánya- betett át Pál István (III.' Kimagasló közéleti és üzem). sz. bányaüzem). Till Tamástársadalmi tevékenységéért a Baranya megyei párt- (Anyag- és áruforgalmi Gletics Károly, a Szolgál- bizottság Elismerő Okleve- főosztály) és Sasvári tató üzem lakatos csoport- jét 16-an, az MSZMP MÉV Gábor (Központ). A KISZvezetője a Munka Érdem- Bizottságának Elismerő Központi Bizottsága Dicsé-rend bronz fokozata kitün- oklevelét 34-en vehették rő Oklevelet adományozotttetesben részesült. Kiváló áL Schlitt Andrásnak (II. sz.munkáért miniszteri kitün- a SZOT által adományo- bányaüzem), Baumann Jó- tetést kapott Kovács Imre z0|t Szakszervezeti Oklevél zsefnek (III- sz. bányarobbantómester (II. sz. bá- elismerésben részesült Bá- üzem), Németh Istvánnak nyaüzem), Kurucz István r£cz István (III. sz. bánya- (IV. sz. bányaüzem) ésVoj- föld alatti lakatos (IV. sz. üzem). tek Aurélnak (Kutató-mély-bányaüzem) és Skoda Jó- Vállalati munkáért szak- fúró üzem).zsef tmk előadó (Központ), szervezeti Elismerő Okleve- Kiváló Dolgozó kitünte-Az MSZMP Baranya me- let 31 dolgozó kapott. tésben 37-en részesültek, gyei Bizottsága Kiváló Ifjúságért Érdemérem Vezérigazgatói dicséretet Pártmunkáért Emlékpla- kitüntetésben részesült 25-en, Uzemigazgatói dicsőkéit elismerésben részesí- Fütdős Ferenc (II. sz. bá- retet pedig 30-an vettek tette Halász István sze- nyaüzem). Kiváló Ifjúsági át.

Az MSZMP Központi Bizottsága ez év áprilisában megtárgyalta a XII. kong-
arVn,US h+aSin" A pártszerveink és alap- egysége, a marxista—leni- tároznMt1 hozott szocia szervezeteink az 1983. évi nista politikánk képviselé- lista építés újW és változó beszámoló taggyűléseket az se, a cselekvési egység? Ar- körüiménvei között a leg- aPrilisi határozat szellemé- ról is számot adnak, hogy fonto^hby tennivalókra “a ben szervezik- Ebben az miként alakul a dolgozók 
n,- p 1 Hnt-iim ’ évben is — a korábbi évek kulturális fejlődése, milyenf feladataira. gyakorlatának megfelelően hatással van a társadalmi— beszámoló taggyűléseket és gazdaságpolitikai célok 1983. november 15. és de- megvalósítására, cember 15-e között kell Természetesen a párt megtartani. Alapszerve- belső életének vizsgálatá- zcteink többségé iga- ra is sor kerül, mindenek- zodva a vállalati sajátos- előtt a pártirányítás elvei- sagokhoz - december ho- nek gyakorlati megvalósu- napra tervezi e kiemelt lása 3z alapszervezet műfon tossaggal kezelt part- ködési területén. Szorosan rendezvényeket. kapcsolódik ehhez a párt-A beszámolók összeáll!- tagok helytállása a gazda- tása előtt a végzett munka sági, társadalmi munkában, értékeléséhez a vezetőségek a közéletben, a párt poli- a párttagság véleményére tikája melletti kiállásban, alapozva gazdagítják, te- Napjainkban egyre fon- szik sokrétűvé az előter- tosabbá válik a párt és jcsztéseket. Mint minden dolgozók széles rétegei kö- évben, most is első helyen zötti kapcsolat, a tömeg- a gazdasági építőmunka, a befolyás alakulása. Szergazdaságpolitikai célok vés része ennek a tömeg- megvalósulása áll. szervezetekkel és kiemel-Ideológiai vonatkozásban ten az ifjúsággal való fog- a marxista ismeretek el- lalkozás. Továbbá fontos mélyítése, a világnézetünk kérdésként szerepel a pártterjesztésének eredményes- építés, a tagfelvétel ez évi sége. dolgozóink világnéze- alakulása.tének helyzete is összeg- Mindezek csak vázát ké- zésre kerül a beszámolók- pezik a beszámolóknak, er. ban. Milyen a pártpropa- re épül fel az alapszerve- ganda, az agitációs munká- zet éves tevékenységét tük- jának hatása, hogy alakul röző színes, sokoldalú mun- ebben a bonyolult kül- és bájáról szóló jelentés, belpolitikai helyzetben apárttagság eszmei-politikai Varga Jenő
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A pártvezetöség megtárgyalta

Fiatal műszakiak helyzete 
Kutató-mélyfúró üzemben

A sajátos viszonyok között sajátos problémákkal foglalkozni az üzeni pártvezetőségnek is feladata — ezekkel a szavakkal kezdte meg, többek között, az októberi pártvezetőségi ülést dr. Kósa László párttitkár, majd Vágó Zoltán, az FMKT titkára tájékoztatta a vezetőséget a fiatal műszakiak pályakezdéséről, fogadtatásukról, beilleszkedésükről.A saját és gyűjtött ta- sorban a nyelvtanulást kel- pasztalatokkal kibővített lene szorgalmazni, biztosi-nyíit hangú beszámoló tani a kutatási tanfolya-„száraz” adatok felsoroló- mokon való részvételt és savai kezdődött. több tanulmányi kirándu-Az üzemnél 29 fiatal mű- last lehetne szervezni, szaki dolgozik, ebből 5 amelyet jutalomként, pré- mémök. 4 technikus, 11 fő mium helyett a jól dolgozó- termelésirányító. Sajnálatos nak adományoznának, hogy 1980 óta 6 fő lieiszá- Elvárható lenne esetleg mólt. szakmai cikkek idegen-A nagyarányú felmondás nyelvből való lefordításá- oka elsősorban anyagi jel- ért némi anyagi elismerés, legű volt, de közrejátszott A munka kényszerítő egyéb tényező is. körülménye hozta létre azAz eltávozott dolgozók üzemen belül a csoportok elhangzott véleményei kö- együttműködését (karot- zött szerepeltek például: tázs-geológia-geofizika). a lakásgondok, nincs meg- mely kapcsolat elősegíti, felelő szakmai perspektíva, gyorsítja a munka elvéghiányoznak a jó munkahe- zését, javítja minőségét, lyi kapcsolatok. a kellő szakmai és ope-A felsoroltak részben ratív információ hiánya vi- igaznak bizonyulnak, ám szont lassítja a munka me- egyesek meg is cáfolhatók, netét. Nem ismerik, vagy Bérezés szempontjából az Csak későn ismerhetik üzemen belül a fiatal mű- meg az üzem problé- szakiak két csoportra oszt- máit. A munkahelyi veze- hatók: a viszonylag jól fi- tőkkel való gyakori beszél- zetett termelésirányítók, és getésekkel — ami korábban a náluk gyengébben fize- gyakrabban volt — ki letett beosztottak. hetne küszöbölni a félreér-A prémiumelosztás a léseket.munka jellegéből adódóan pozitív dolog, hogy a eltolódik a fúrásnál dolgo- vállalathoz került fiatal zók felé a kutatásnál dől- mérnök megismerkedhet az gozók nem nagy örömére, üzem összes munkaterüle-A tapasztalatok azt mu- teivel, a különböző kutatá- tatják, hogy a szakmai tá- si és fúrási munkafajtába mogatást kellő mértékben betekintést nyerhet, megkapják, de kiegészít- Tény, hogy a műsza- hetnék több önálló feladat kiak kevésbé juthatnak la-, kashoz. Ideiglenesen hoz- k.jelolesevel, ezek rendsza- ^^^1^ fiatai há- rés beszámoltatásával. zasokat hogy átmenetilegNagyon fontos lenne az a munkásszállón kapjanak önképzés támogatása. Első- szobát, vagy még célsze
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Pártnapok
novemberbenA II. sz. bányaüzem ta-í nácstermében november 23- án 14.00 órakor, előadó: Kablár János. A III. sz. bányaüzem tanácstermében november 10-én 14.30 órakor, előadó: Szőke Attilá- né. A IV. sz. bányaüzem tanácstermében november 17-én 15.00 órakor, előadó: Decsi Ferenc. Az Ércdúsító üzem kultúrtermében november 22-én 11.00 órakor, előadó: Lelkes István. A Szolgáltató üzem tanácstermében november 22-én 14.30 órakor, előadó: dr. Jcrszi István, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának titkára. A Kutatómélyfúró üzem kultúrtermében november 14-én 13.00 órakor, előadó: Cser János. A Kutató-fejlesztő üzem a Ságvári E. Művelődési Ház kistermében, november 21-én 16.00 órakor, előadó: Kablár János.

rűbbnek látszana, kis lak- területű, viszonylag olcsó garzonlakások építése.A pártvezetőség a beszámolót elfogadta, összefoglalva arra az álláspontra jutott, hogy az ütemünknél dolgozó fiatal műszakiak helyzete aránylag jónak mondható. A felvetett és teljesíthető kéréseket az illetékes fórum elé terjesztik. és a tett intézkedésekről a fiatalokat tájékoztatják.
Rertáné II. Emília

Minden kérdésre választ kell adnunk

A vszb állásfoglalása
Október 20-án a Kutató-fej

lesztő üzemben tartotta kihe
lyezett ülését a vállalati szak- 
szervezeti bizottság. A testü
let az üzem munkavédelmi 
helyzete mellett foglalkozott 
az Információ kérdésével is. 
Ez utóbbi témában beszélget
tünk Gyulai Sándorral, a 
vszb politikai munkatársával.

— Bizonyára nem először 
szerepelt a vszb-ülések napi
rendjén az információs mun
ka helyzete.

— így igaz. A testület rend
szeresen foglalkozik ezzel a té
mával annál is inkább, mert 
a változó politikai és gazda
sági körülmények méglnkább 
megnövelték az információs 
munka jelentőségét. Az agl- 
tációs munka egyik legfonto
sabb eleméről van szó, mely 
alapvetően befolyásolja az em
berek hangulatát.

— Hogy történik az informá
ciógyűjtés és van-e arra ga
rancia, hogy minden lénye
ges felvetés eljut a vszb-hez?

— Az információk a bizal
miakon, a főbizalmiakon és 
információs felelősökön ke
resztül jutnak el hozzánk. A 
bizalmi hálózat létrehozásá
val egyébként az információ- 
gyűjtés hatékonyabb lett. Ügy 
vélem, minden jogos és lénye
ges észrevétel eljut hozzánk.

— A vszb hogyan látja? Az 
észrevételekre adott válaszok 
minden esetben kielégítőek?

— Sajnos nem. Bizonyítják 
ezt a visszatérő felvetések is, 
hiszen egyes problémák nem 
csak azért kerülnek újra és

Az MSZMP MÉV, III. üzem 
égrehajtó bizottsága október

19-én megtárgyalta a KISZ 
ermelést segítő tevékenységét.

Az üzemi KISZ-vezetőség
Ital előzetesen elfogadott be- 
zámoló foglalkozott az Ifjú
sági szocialista brigádmozga-
Imimal, és megállapította, 
"hogy az ifjúsági brigádok az 
jév során kiemelkedő munkát 
^végeztek. Munkájukban leglé
nyegesebbnek a közvetlen ter
melésben való helytállást ér
tékelték.

Jelentős volt az új dolgo
zókkal való foglalkozás, a 
kommunista szombatok vál
lalása, a különböző intézmé
nyek patronálása. A beszámo
ló kiemelte továbbá az egyé
ni versenyformákban — vá
jár, technikus vetélkedő - és a 
kollektív versenyformában a 
fiatalok által nyújtott kima
gasló teljesítményeket, és a 
KISZ-tagok sokirányú társa
dalmi munkáját.

Kiegészítésében Pál István 
KlSZ-tltkúr Ismertette a ter
melő ifjúsági brigádok 9 hó
napra vonatkozó magas terme
lési eredményeit, Ragoncsa

Gazdasági feladatokról, politikai nevelő munkáról

Felvételünkön Barcsa Zsigmond pb-titkár beszámolóját hallgatják a testület tagjai. Bálint Jenő felvétele
Pártbizottsági ülés 
a II. sz. bányaüzemben

újra az információs jelenté
sekbe, mert nem nyernek or
voslást, hanem azért is, mert 
nem kaptak kielégítő választ 
rá a dolgozók. Szomorú, de 
van olyan vezető, aki nem a 
felvetett problémák megoldá
sára koncentrál, hanem a jog
szabályok „sáncai mögül" - 
az előírásokra hivatkozva — 
adja visszataszító válaszát. 
Pedig nagyobb rugalmasság
gal. több jóindulattal nemegy 
problémát meg lehetne olda
ni.

— A felvetések, észrevételek 
milyen arányban nyernek or
voslást?

— A jogos ós megoldható 
problémák többségére intézke
dés történik. Ugyanakkor min
den kérdésre választ kell ad
nunk annál is inkább, mert 
ha a felvetésekre elmarad a 
reagálás, ez a munkahelyi de
mokrácia kibontakoztatását ve
szélyeztetheti.

_ összegezve a vszb-ülés mi
lyennek értékelte az informá
ciós tevékenységet?
- A testület úgy foglalt ál

lást, hogy az információt szol
gáltatók és a tisztségviselők 
nem minden esetben tudnak 
megfelelni a követelmények
nek. Javítani kell tehát az In
formációs munkát. Ezért ja
nuár elsejétől bővíteni fogjuk 
az információ adó szolgála
tot. oly módon, hogy a főbi
zalmiak és a bizalmiak köz
vetlenül is továbbítanak majd 
felvetéseket a vszb-nek — 
mondotta Gyulai Sándor.

N. G.

Napirenden a KISZ 
termelést segítő tevékenysége
László FMKT felelős pedig az 
ifjúsági brigádok által benyúj
tott újításokat és újító brigá
dokat.

Ezek közül kiemelkedik az 
Eötvös Loránd gépészeti bri
gád. akik több újítást és ósz- 
szerűsítést végeztek a gumi
kerekes technikán, melyek 
bevezetésével nagymértékben 
csökkent a gépek termelésből 
való kiesése.

Németh István, a vállalati 
KISZ-bizottság FMKT vezető
je hozzászólásában elmondta, 
hogy kevésnek tartja az ifjú
sági termelő brigádok számát, 
és felvetette a komplex brigád 
hiányát.

A komplex brigád létreho
zásának szükségességével töb
ben is egyetértettek, köztük 
Horváth József főbánya mester 
Is, aki ennek Jelentőségét ab

Barcsa Zsigmond, az üzem pb-titkára beszámolt a két pártbizottsági ülés között végzett munkáról. — Megállapítható volt — mondta — hogy igen tevékeny időszakról van szó. Foglalkozott az ifjúság körében végzett eszmei politikai munkával — honvédelmi (MHSZ) társadalmi munka eredményességével.
Bujtor Béla üzemigazgató tájékoztatta a pb-tago- kat az V. üzemben folyó munkálatokról, a beruházás időarányos helyzetéről— hol állunk jól,— hol van lemaradás. Lényeges, hogy ezt a feladatot időben kell megoldani, a dolgozókat pedig tel kell készíteni, rá kel) hangolni a folyamatos átköltözésre — mondotta.Igen komolyak lesznek a feladatok, számolni kell az eddig ismeretlen kőzetkeménységgel, magasabb hőmérsékleti viszonyakkal. Mindezek a tényezők az egész kollektívától megkívánják a teljes odaadást.A továbbiakban Tukacs 

János az agitációs propaganda munkabizottság vezetője ismertette a munkások körében folyó politikai nevelő munka helyzetéről szóló jelentést. Az írásos anyag mindenki számára a valós tényeket tükrözte, melyhez a hozzászólások

ban látja, hogy a termelő 
csapatok tagjai, a termelés
ire nyitók, gépkezelők, karban
tartók stb. között egyenlően 
oszlana meg a felelősség, 
egyenlő lenne az érdekeltség.

A színesfém és fémhulladék
gyűjtés eredményességét mél
tatta Kocsor Ferenc üzem
igazgató. Elmondta továbbá, 
hogy az üzem vezetése büszke 
a vájár és technikus vetél
kedőn szép eredményeket el
ért fiatalok teljesítményére, de 
úgy gondolja, hogy az ezért 
kiérdemelt „Szakma Ifjú Mes
tere" kitüntetést az üzemi ke
reten felül lenne célszerű ki
adni.

Több vb-tag hangsúlyozta 
hozzászólásában — Németh 
István felvetésére válaszolva - 
hogy a termelő Ifjúsági bri

ban sok kritikai észrevétel hangzott el.Felmerült a személyes agitáció, példamutatás fontossága. Továbbra is fennálló probléma — hangsúlyozták, — hogy aj emberek nyilvánosság előtl nem merik, illetve nerr mondják el véleményüket A politikai oktatások színvonala emelkedő, a propagandisták tevékenysége folyamatos, az információáramlás és jelentések területén azonban van még tennivaló. A fiatalok körében nagyon fontos a politikai ideológiai neveié munka, mely kihat a termelésre is— Jó politikával teremtsük meg a gazdasági bázis| — hangsúlyozta Bujtor Béla. A párt, KISZ, szakszervezet feladata továbbra is a tudatformálás, mely a gazdasági feladatok megoldásához ad segítségeit. Enyhíteni kell a passzivitást Fontos a párttagok politikai tisztánlátása, megfeleli határozottság, meggyőze erő jellemezze őket!A pb-ülésen elhangzottaltat összefoglalva Barcsa Zsigmond felkérte a jelenlevőket, hogy a megfogalmazott tennivalók végrehajtására az egész párt tagságra támaszkodva fokozzák a cselekvő részvételt. Ilerr József

gádok szama nem kevés, hi
szen közöttük olyan 18—20 fős 
létszámú brigádok vannak, 
mint a 27-es és 42-es csapat, 
melyek a gumikerekes techni
ka bevezetésekor, több klslét- 
számú ifjúsági brigád összevo
násával jöttek létre.

végül Völgyi Gyula a párt- 
vb szervezőtitkára köszönetét 
mondott a KISZ-tagoknak és 
a KISZ-vezetőségnek eredmé
nyes munkájukért, hangsúlyoz
va, hogy a termelési és mun- 
kaverseny-mozgalmak fejlesz
tése továbbra Is irányuljon a 
valós problémák megoldására.

A végrehajtó bizottság az 
üzemi KISZ-szervezet terme
lést segítő tevékenységét Jó
nak értékelte — és a beszámo
lót egyhangúan elfogadta.

JMagda Edit
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Életutak

Még a hajnali pára- cseppek csúszkálnak a műhelyajtón. ami. kor belépek és megpillantom Gáspár Pál mozdonyszerelőt. Már várt. kis noteszt tart a kezében, rajta nevek, évszámok.
— Mikor jött a vállalat

hoz dolgozni?

Szó és tett

A Május 1. 
szocialista brigád

— 1964-ben alakult a brigádunk — kezdi a beszélgetést Tirkala Ferencné, a brigád vezetője. — Azóta több kitüntetésben, jutalomban részesültünk. A brigád összetétele korban és nemben elég homogén, hisz főként középkorosz- tályúak vagyunk, s a 18 főből csak 4 férfitaggal dicsekedhetünk.— A legfontosabb gazdasági vállalásunk volt, hogy a félév során beállítottuk az ARF—6 berendezéshez készült automatikus mintaváltó- és vezérlőegységet, ezzel a termelékenység mintegy kétszeresére növelhető, az élőmunka szükséglet és a hiba lehetőségek csökkentése mellett. Közreműködtünk az aprószemcsés osztályozás kísérleti munkában is. adatokat szolgáltatva a kísérleti osztályozógép tervezéséhez.— Az alfa és gamma mérőfejekről lejövő jelek elkülönítéséhez és a sokcsatornás analizátoron való megjelenítéséhez elektronikus kiegészítő egységet alakítottunk ki.— Úgy hallom, nagyon sokrétű társadalmi munkát végeztek.— Valóban. Nézd meg ezeket a játékokat. Mindegyiket mi készítettük a Karikás Frigyes úti bölcső- dések részére. Ezeknek az aranyos bábuknak a szülő

— 1957-ben jöttem a Szolgáltató üzemhez, a nehézgépkezelő csoportba. Géplakatos a szakmám, így az itteni munka számomra nem volt idegen. 1960- ban áthelyezéssel kerültem a III. sz. bányaüzemhez, villamosmozdony-szerelő- nek.

A „Május 1.” szocialista brigád

anyja Steiner Gyuláné. Évek óta jó kapcsolatot tartunk egy csehszlovák brigáddal; a Druzsba szocialista brigáddal. Tavaly „Egy napot Pécsért’’ mozgalom keretében több napos társadalmi munkáért díszoklevelet kaptunk.— Idén 125 társadalmi munkaórát vállaltunk, eddig 250-et teljesítettünk. Emellett Szabó Levente „Ismerkedés a számítógéppel’’ címmel szakmai továbbképzést, Fazekas Via az ELTE-n a III. éves geológus hallgatóknak szakelőadást tartott, Sebessy László pedig a dunántúli analitikai konferencián szerepelt. Két újítónk is van: Tóth Béláné és Somogyi Csaba. Dékány Lászlóné üzemünk üdültetési felelőse.— Folyamatosan figyelemmel kísérjük a Ságvári Endre Művelődési Ház rendezvényeit. Több vetélkedőn vettünk részt, a szocialista brigádklub programjait is szívesen látogatjuk. Legutóbb a Hobby ki. állításon Szilárd Miklósné ért el helyezést.— Sportéletünknek két kiemelkedő alakja van: Somogyi Csaba, aki az öregfiúk kosárlabda csapatának oszlopos tagja és Szabó Levente sakkozó. Mi „amatőrök” is sportolga- tunk, de a közös családi kirándulásokon szívesebben veszünk részt.

— Milyenek voltak ab
ban az időben a munkahe
lyi körülmények?— Barakkokban voltak a szociális és egyéb létesítmények. Minden nap autó vitt Tótvárra, mert akkor még ott volt a bánya fő területe. Az akkori körülményeket nem lehet a maival összehasonlítani, hisz azóta húsz év telt el.

— Kérem, beszéljen je
lenlegi munkájáról?— 1972 óta a mozdonyszerelő tmk-ban dolgozom. Az évek során összegyűjtött sok szakmai tapasztalatot itt jól tudom kamatoztatni. Szinte minden mozdonyon van valami új a régihez képest. Újításokkal, apróbb ötletekkel igyekszünk biztonságosabb, üzembiztosabb gépeket átadni a szállításnak.

— Ügy tudom, évekig 
volt e csoport szocialista 
brigád vezetője.— Igen. 1975-től a Kandó Kálmán szocialista brigád vezetője voltam. Az alapító tagok közé tartozom. Kétszer elnyertük a Vállalat kiváló brigádja címet. A brigád vegyes összetételű; mozdonyszerelők, villanyszerelők alkotják a fő gerincét. A kollektív munka a termelésben is megmutatkozik. Jó a munkahelyi légkör és ezt elősegíti a szorossá váló baráti kapcsolat is.

— Ha ilyen szép ered
ményeket ért el a brigád,

A beszélgetés során újra átlapozom a Május 1. brigádnaplóját. Ekkor értem meg, hogy ez egy rendhagyó brigád, ök még nem érzik ellaposodottnak a brigádéletet. Rendszeresen és együtt járnak az álta-
A vájvégi csapatok kiszolgálása az első

A Steinmetz-brigád
A Steinmetz Miklós szocialista brigád a III. sz. bányaüzem legrégebbi kollektíváinak egyike. Hosszú ideje ott vannak a legjobbak között. Sok múlik rajtuk, hiszen ők valameny- nyien a 700-as szak szállítói. Mozdonyvezetők, csatlósok. sőt nem egy' közülük mindkét szakmával rendelkezik.— A brigádtagok többsége a déli aknánál dolgozik — magyarázza BácskaiIstván brigádvezető. __ Atöbbiek a ferde pólyákon,

mi késztette arra, hogy át
adja a brigád vezetését?— Az évek során egyre jobban nőttek a brigádokkal szembeni elvárások. Ezeknek a feladatoknak az ellátása egész embert kívánt.— Abban az időben küldött a munkásőrség három hónapos parancsnoki továbbképzésre Budapestre. Ugyanakkor a csapat szak- szervezeti bizalmija is vol. tam és az egyéb kötelezettségeim mellett úgy éreztem, nem tudom maradéktalanul ellátni a brigádvezetői feladatokat.

— Milyen tömegszerve
zeti munkában vett még 
részt?— 1958-tól ’61-ig Cserkú- ton voltam KlSZ-titkár, 1958 óta vagyok az MSZMP tagja, 1960 óta munkásőr. Ezeknek a feladatoknak az ellátásához sok szabadidőre van szükség. Vannak időszakok, amikor úgy érzem, átcsap felettem a hullám.

— Ha ezen jeladatok 
mellett mégis van szabad
ideje, mivel foglalkozik 
szívesen?— Van egy kis kertem, azt gondozgatom a jó levegőn, na meg meccsre járok (habár az utóbbi időben csak bosszankodni!) és nem utolsó sorban a családommal vagyok szívesen együtt. Baumann József

Füzy Tibor felvételeluk kiválasztott programokra. ök még nem mondják: hagyjál a brigádélettel, én a munkaidő végeztével elfelejtem az üzemet és munkatársaimat. Nem lehetne követni őket?Hclschtáb Klára

illetve mozdonyvezetőként.— Tehát a vájvégi csapatok kiszolgálása is azönök feladata?— Úgy mondanám inkább. hogy ez a legfontosabb feladatunk. A brigádvállalásunkban is ez áll az első helyen. A vájvégi csapatokat minden körülmények között el kell látnunk üres csillével és egyéb anyagokkal úgy, hogy ne legyen fennakadás a termelésben. Ha ők tudják hozni a százalékot, akkor mi is jól dolgoztunk.

Nemcsak a munkában...

A csapatvezető 
elkötelezettségeA napokban beszélgettem az aknásszal, megállapítottuk, hogy a negyedik szin- ten nekem van legnagyobb bányász múltam, de nem mondom, hogy öreg bútor vagyok. A becenevem Gumi, ezt kezdő koromba temperamentumomnak köszönhettem, no meg sok Kovács nevű volt akkor is. Így lettem Kovács Istvánból. Gumi. Sokan csak a becenevemen ismernek.Hogyan lettem bányász?Baranyai gyerek vagyok, öten vagyunk testvérek. A háború napjaiban születtem. Nem mondhatom, hogy könnyű gyermekéveim voltak. Még kisgyerek voltam, amikor Sztálinváros- ba költözött családunk. A bátyámmal olyan pályát kellett választanunk, ahol nem merült fel nagyobb anyagi 'áldozat, így kerültünk mindketten vájárisko. lába, A vájáriskola elvégzése után bevonultam katonának, itt kerültem közelebb a sporthoz, kézilabdáztam. Leszerelés után a vasmű hideghengerművében dolgoztam, mint segédmunkás. Azt, hogy a vasműbe kerültem a kézilabdának és a család hatásának köszönhettem. Az ifjúsági mozgalomban titkári feladatokat láttam el. Kirándulni jöttünk a fiatalokkal Pécsre, ekkor találkoztam egy I-es üzemi vájárral. ő invitált. Nagyapám ekkor még Pécsett lakott, a szomszédjában pedig egy helyes lány. Kialakult bennem a kettősség: érzelmi szálak, lényegesen jobb kereset. Mór felvételt is nyertem 1966- ban az egyes üzembe. A 40-es csapatra kerültem. Buzási Sanyi volt a csapat- vezető, fejtési munkát végeztünk. Könnyen sikerült beilleszkednem. 1968-ban egyszakos, majd rövid idő után háromszakos csapat vezetője lettem. Ma a 20- as csapat csapatvezetői teendőit látom el. 18 év azért meglátszik. Már kezdődik az itt fáj, ott fáj. Azért ma is felveszem a versenyt a fiatalokkal, nem szeretném, ha valaki azt mondaná, hogy helyettem végezte el a munkát.Mozgalmi munkát a DISZ-ben kezdtem, a ka-

j — Úgy tudom, itt az üzemben minden újfelvételes a szállításnál kezdi.— Igen, még akik a váj- végre jelentkeznek js —'ha nincs valamilyen föld alatti szakmában képesítésük — nálunk töltik az első hónapokat. Jó ez így, mert mire vájvégre kerülnek, legalább megismerik a bá- nvát, a bányamunkát. A vájvégen bizony nem nagyon érnek rá magyaráz- gatni, hogy ez micsoda,

1

■MMitonaságnál lettem az MSZMP tagja, 1961-ben KISZ-iskolára küldtek, a katonaságnál és a vasműben is KISZ-titkár lettem. 1968 óta vagyak a pártve- zetőség tagja, különböző reszortokat láttam el. 1975- től az egyes körlet MSZMP titkára voltam az alapszervezet összevonásáig, most a szervezőtitkári teendőket látom el. Két gyermekem van, fiam 15 éves, lányom még általánosba jár. Sokat köszönhetek a családnak abban, hogy a mozgalmi munkát végezhettem, iskolába járhattam.Hobbim?A kert. 1977-ben vettem egy öreg szőlőt, nagy gaz volt benne. Nem értettem ezekhez a munkákhoz. Azért jártam ki, hogy a szomszédokat figyeljem, mikor mit kell csinálni, ök egy táblát raktak a területemre: „azé a föld. aki megműveli’’ felirattal. No a gazt gyorsan el kellett tüntetnem. Aztán egy szép bódét építettem fából, aminek egyszer a szél leyitte a tetejét. Szóval a sors úgy hozta, hogy volt humor kezdeti szőlészkedésemben. Bezzeg ma, ha a környéken nem is a legjobb bor az enyém, de jó. Mire nyugdíjas leszek, a borom minősége is sokat fog javulni. Tóth János
vagy. hogy mit miért kell csinálni.— Akkor nyilván sok újfelvételes kerül önökhöz. Hogy történik a betanítás?— Először megismertetjük őket a gépi berendezésekkel, elmagyarázzuk, hogy mi lesz a munkájuk.— Ügy hallottam, ha társadalmi munkáról van szó, a brigádra mindig lehet számítani.— Annak ellenére, hogy jó néhány vidéki is van a brigádban, mindig akad elég jelentkező a társadalmi munkára. A kerítés festéstől a járdaépítésig sok mindent csináltunk már. Mert ugye mindig akad valami. Van a brigádban sofőr. kőműves, bádogos, asztalos, úgy, hogy szinte , mindenhez értünk egy kicsit. Nógrádi Gábor
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A II. sz. bányaüzem dolgo- 
ói a következő problémákat 
etették fel: A 36-os busz ko- 
a reggel 10-15 percet késik, 
gy nem érik el az üzemi já- 
atot.
- Azt kérik, hogy az üzemi 

áratokon - ugyanúgy, mint
‘ városin - utólag lehessen 

bemutatni az otthonfelejtett 
bérletet, következmény nél
kül.

— A Páfrány utca és a 39-es 
landár út által határolt terű
den, a tereken és a kis ut
cákban nincs közvilágítás, ami 
i közbiztonságot is veszélyez
teti. Intézkedést kérnek a DÉ- 
DASZ-tól.
- A PR-27-es fúrókalapá

csok 30 százaléka gyárihibás. 
Sok a reklamáció a körletve- 
setoktől és a csapatoktól.A problémákra dr. Kiss 
'".lemér, a Volán. 12. sz. Zállalat üzemigazgatója; 
Sebők Gyula, a DÉDÁSZ izemviteli csoport vezető- e és Kovács László, a gé- jészeti és energetikai fő- >sztály vezetője válaszol- ak;— Dr. Kiss Elemér: A i6-os busz késéseinek az jkát azonnal megvizsgáltatom és intézkedem, hogy a (esések megszűnjenek.— A városi buszjárato- (on valóban van olyan intézkedés, hogy 15 forint jüntetés befizetése mellett 3 r.apon belül be lehelt mutatni a bérletet. A helyközi járatoknál ez nem lehetséges és egyelőre nem Is várható változtatás.—• Sebők Gyula: Az említett területen az elöregedett kábeleket ki kell cserélni, aminek a munkálatai most folynak. A munkák befejeztével a terület Közvilágítása az eddiginél iobb minőségben helyre ill.— Kovács László: A fúrókalapácsokat megvizsgáltuk. és megállapítottuk, hogv valóban rosszak. Az intézkedést megtettük.
A III. sz. bányaüzem dolgo

zóinak az alábbiak a pana
szaik: Az uránvárosi posta 
előtti utcai telefonok többsé
ge - két készülék most is 
hiányzik - használhatatlan.
- Gondja az üzemnek, hogv 

az Anyag- és áruforgalmi fő
osztálytól nem kapja meg a 
megrendelt nyomtatványokat. 
Gépelni, sokszorosítani kell, 
ami hátráltatja a munkát.A panaszokra Rónaszegi 
Tiborné, a Posta Igazgatóság távközlési és forgalmi osztályvezető-helyettese és 
Kolsovszky Rudolf kereskedelmi igazgató válaszoltak:Rónaszegi Tiborné: Valóban sokszor rosszak az utcai telefonok, de az nem a mi hibánk, hanem a tele. fonrongálöké. A rongálásokat a helyszínen ritkán lehet kijavítani, le kell szerelni és bevinni a műhelybe. A rongálás mértékétől függően hiányzik a készülék a fülkéből. A fülkéket őriztetni nem tudjuk. csak a lakosság segítségével csökkenthetők a rongálások.Kolsovszky Rudolf: olyan intézkedést tettünk, hogy a nyomdába ezentúl csak a rendszeresen fogyó nyom
KönyvajánlásA FASIZMUS NÉHÁNY IDEOLÓGIAI KÉRDÉSE

1983. február 21—25-én az 
MSZMP KB I’árttörténetl In
tézete, az MSZMP KB Társa
dalomtudományi Intézete, az 
MSZMP Politikai Főiskolája és 
az MTA Történettudományi In

tatványokat fogjuk legyártani. Az üzemek nem rendszeresen fogyó — igény- lendő — nyomtatvány igényét, külső cégeknél rendeljük meg.
A szeptember havi szakszer

vezeti információból: A fi. sz. 
bányaüzem dolgozói sérelme
zik, hogy nem ismerik az 
üzemben az 1985. évi lakáske
ret számokat és magasnak 
tartják a lakásépítés (vásár
lás) terheit.A problémára Cserna 
Sándor munkásellátási osztályvezető válaszolt:— A vállalat középtávú — VI. ötéves terv — lakáshelyzetével. továbbá az 1983. január elsejével életbe lépett lakásépítés (vásárlás) pénzügyi feltételeiről több alkalommal jelent meg interjú, cikk az Ércbányász hasábjain. Az érintett vezetők az ügyintézők részvételével értekezletet, továbbképzéseket tartottunk. Objektív tényezőként kell figyelembe venni, hogy a lakásépítési igények kielégítése a stagnáló, vagy lényegesen nem növekvő jövedelmek mellett a folyamatos árnövekedés hatására a magánépíttetőktől mind nagyobb erőfeszítéseket kíván.— A jelenlegi gazdasági helyzetben vállalatunknak meg kell találni azokat a módokat és lehetőségeket, melyek a lakásigénylő vállalati dolgozók lakásépítési (vásárlási) terheit enyhíti, illetve a lakásépítés ütemét gyorsítja.Az 1985. évi lehetőségek biztosítására tárgyalást folytattunk a pécsi és szentlőrinci tanácsokkal.

A IV. sz. bányaüzemben fel
vetették, hogy a II. sz. bá
nyaüzem dolgozói a III. ne
gyedévben lényegesen maga
sabb jövedelemhez jutottak.A felvetésre Juhász Ká
roly munkaügyi osztályvezető válaszolt: A jövedelmek összehasonlításánál egy negyedévet kiragadni nem helyes. A II. sz. bányaüzem dolgozói valóban magasabb átlagbért értekei a III. negyedévben. A vájvégi ek műszakkerete 793 forint volt, az összes fizikaiak átlagbére pedig 24 079 forint/fő, szemben aIV. sz. bányaüzem 759, illetve 23 271 forintjával. AII. sz. bányaüzemi dolgozók I. és II. negyedévi bére — tervtől történő munkaelmaradás következtében —■ azonban kevesebb volt mint a IV. sz. bányaüzemben. A II. sz. bányaüzemi fizikai dolgozók átlagbére az I. negyedévben 21356 forint, a II. negyedévben 22 633 forint volt, szemben a IV. sz. bányaüzem 22 618 illetve 23 477 forintjával. Az év első háromnegyedében a II. sz. bányaüzemi fizikai dolgozók — hűség- jutalom nélküli —■ átlagbére 68 055 forint, a IV. sz. bányaüzemieké 69 352 forint volt. Gácsi Mátyás

tézete rendezésében tudomá
nyos tanácskozást tartottak a 
fasizmus és a neofasizinus né
hány Időszerű történeti és po
litikaelméleti kérdéséről. E 
kötetben a tanácskozásra ké
szített referátumokat és vi
tában elhangzott hozzászólá
sokat adja közre: a Kossuth 
Kiadó.

„Kinek varród babám azt a hímzett kendőt...?”A vidám, pattogó ritmusú dal magával ragadja a Ságvári Endre Művelődési Ház népdalkörének tagjait. A próba alatt a dalok hatásara, mint a hajdani kukorica morzsolok ring jobbra s balra a dalolok köre. Olyan pátosszal, átéléssel énekelnek, hogy még egy kívülálló is dalra fakadna.A gyakorlás szünetében munkájáról kérdeztem Fábián Jánost, a népdalkor vezetőjét.— Talán azzal kezdeném, hogy nem vagyok pedagógus. Először képesítés nélkül dolgoztam, majd Budapesten a Népművészeti Intézetnél C-kategóriás karvezetői minősítést szereztem. Ezzel nem változott meg eddigi életformám. Továbbra is az egyszerű, nyílt embereket szeretem, s velük dolgozom együtt a legszívesebben. A népdaléneklés elválaszthatatlan az életemtől. Legemlékezetesebb szereplésem 1969-ben volt a tévé Röpülj páva népdaléneklés versenyén, ahol a középdöntőig jutottam el. Azóta akítvan, megszakítás nél-

kül a népdal ápolásában és terjesztésében tevékenyke. dem. Jelenleg négy kórusban dolgozom. Vasason két népdalkört, a Ságvári Endre Művelődési Házban egy népdalkört vezetek; ezen kívül a Mecseki Szénbányák férfikarában énekelek.— Előfordult már, hogj’ egy népzenei programban mind a négy kórus érdekelve volt?— Igen. Épp most őszszel a vásárcsarnokban megrendezésre kerülő szüreti mulatságon.— Mondana pár szót a Ságvári Endre Művelődési Ház népdalköréről?— Nagyon szeretek velük dolgozni. 1982-ben a József Attila Művelődési Házban, csoportunk első minősítésén az Országos Kiváló címet értük el. Azóta több megyei rendezvényen, népzenei találkozón,
Gyüjtöszenvedély

A társadalom részéről meg
nyilvánuló legmagasabb elis
merés látható jele ma: a ki
tüntetés, holnap már koráról, 
létrehozóinak szándékáról, al
kotóinak művészi képességéről 
valló tárgy; történelmi emlék. 
Ezeket a kitüntetéseket, emlő
inket gyűjti Farkas Ferenc, 
din 27 éve dolgozik vállala
tiunknál. Jelenleg az Anyag- és 
áruforgalmi főosztály polgári 
védelmi türzsparancsnoka.

— Kérem, mesélje el hogvan 
kezdődött ez a szenvedélye?
! - Hivatásos katonatiszt vol
tam, ahol a kinevezések, a ju
talmazások érmek formájában 
IS megmutatkoztak. így az év
századok során adományozott 
kitüntetésekkel: az érdem
renddel, a kitüntető éremmel, 4 címmel, a díjjal, a jelvény- 
tjyel és a zászlóval nap mint 
íjap találkoztam. Szenvedélye
den gyűjteni azonban csak 
(£68-ban kezdtem őket. Azóta 
Sok, számomra igen becses ki
tüntetés birtokosa lettem. - 
Közülük, - bár nehéz válasz
tanom — legkedvesebb a Fé
ltene József Rend tiszti ke

resztje, melyet 1819-ben ala
pítottak, s ebből sikerült meg
szereznem egy. 1915-ben ki
adott! módosított példányt. Az 
1945 után kiadott kitüntetések 
közül legféltettebb kincsem az 
Elnöki Tanács kitüntetése: a 
Magyar Népköztársaság Hőse 
cím másolata, melyet először 
Farkas Bertalan és Kubaszov 
kapott meg. Ezeket az érmeket 
az Állami Pénzverde készíti az 
Elnöki Tanács rendelésére.
- Ez a gyűjtési szenvedély 

komoly anyagi áldozatot kö
vetel. Hogy fogadja ezt a csa
ládja?

-Sajnos valóban idő-, és 
pénzigényes gyűjtést válasz
tottam. Némelyik kitüntetés
nek 8-10 000 forint a forgal
mi értéke. A családom meg
érti és a lehetőségek hatá
rain belül támogatja Is gyűj- 
teszenvedélyemet, ami a vá
sárlás vagy esere-bere miatt 
sokszor országjárásra késztet, 
vasárnaponként pedig az 
Éremgyűjtő Egyesületben va
gyok, ahol mint szakértő dol- 
gozem.

Ilclschtáb Klára

Nyelvi játékok 1983—84.
A' II. forduló értékelését 10. Kristályos szillciumve- 

technlkal okokból csak a de- gyület-5.
cember 1-1 számban jelentet- Till Tamás
Jük meg! ____

A harmadik forduló feladvá
nyai:

I. Rejtvény RT.
Azért RT, mert az alábbi 

mondatokat olyan új monda
tokkal kell kifejezni, melyek
ben csak R és T szerepel 
mássalhangzóként. Megoldá
sonként 5—5, azaz összesen 20 
pont szerezhető.

1. Büszke mongol lomblkot 
földre ejt.

2. Arrafelé elhatalmasodik 
az erőszak.

3. A kopasz bikaviador ve
rőéren keresztülhatoló kése.

4. Teréz rákanyarodott ko
csijával a Tata felé vezető út
ra.

5. A vörös hajú misszionárius 
adventi hajnali misét mond.

II. Kivonások.
Ha egyes szavakból bizo

nyos betűket római számként 
kivonunk, új szavakat nyer
hetünk. Például: Maekó-100-= 
Makó—1001) ---akó.

önök is végezzenek el 10 ki
vonást 2—2, összesen 20 pont
ért!

1. Olyan, mintha kályhacső
ből bújt volna elő — 1000.

2. Semmi sem elég neki-50.
3. Erősen húzogat, rángat- 

101.
4. Hosszmérték-1000.
5. A kertben van az ágya—6.
6. Sávokkal mlntázott-100.
7. Kötelező terménybeszol

gáltatás a Jobbágyrendszerben 
-1000.

8. Hallhatóan klejtő-500.
9. Madár kicsinye—1.

Beszélgetés Fábián János 
népdalkör-vezetővelvalamint a népszerű „Otthoni randevú” című programokon szerepeltünk. Ezt csak szigorú és szorgalmas munkával lehet elérni. A kórustagok, akiknek több mint a fele MÉV-dolgozó, illetve nyugdíjas, igen nagy kedvvel járnak a pt óbákra. A korosztály nagyjából adott, főként középkorúak és idősebbek énekelnek nálunk. Legidősebb tagunk 70 éves és 25 éves a legfiatalabb. Szeretném még megemlíteni, hogy nagyon barátságos, kényelmes otthonunk van itt a Ságváriban, ahol a vezetőség nagy gondot fordít népdalkörünkre. Idén kaptunk egyenruhát is, s programjaink egy részét is ők szervezik nekünk.1984-ben új feladatok várnak ránk, de ehhez szeretnénk még pár fővel növelni létszámunkat.Ilclschtáb Klára

Színesdia-*
pályázatA Ságvári Endre Művelődési Iláz és Fotóköre színes dinpályázatot hirdet a vállalat dolgozói számára. A cél: bemutatkozási lehetőséget nyújtani a fotó- imatőröknek.Pályázni két témakörben lehet: I. A család, II. Táj- és természet-fotó.Beadható a pályázat napján 1983. november 28- án IC.OO-tól szerzőként maximálisan 15 darab színesdia. A verseny színhelye a Ságvári Endre Művelődési Ház. Nyilvános zsűrizés du. 17.00 órakor.Minden érdeklődőt szívesen látunk.Bővebb felvilágosítást a 6-321-cs telefonon a fotókörvezető ad. Füzy Tibor

A III. sz. bányaüzem KISZ esci az üzemi nőbizottsággal közösen hetes névadóünnepséget rendeztek október 22-én a Boldogság Házában.Bcrényi Tamás felvétele

Politikai 
vetélkedő 
a IV. számú 
bánya
üzembenIdén ünnepeljük a KMP megalakulásának 65. évfordulóját. A IV. sz. bányaüzem I-es termelő egységének Komócsin Zoltán KlSz-alapszervezete ez évben is politikai vetélkedőt rendezett az évforduló tiszteletére.A benevezett 38 szocialista brigád igen jó felkészültségről tett tanúbizonyságot. Forradalmi elődeink tevékenységéről tájékozottak a fiatalok. Ez meglátszott a szoros eredményen és a színvonalas válaszokon. A versenyt végül is a10-es fejtési szocialista brigád nyerte. Második a 33- as csapat, míg a harmadik helyen a szállítás „A”. szakja végzett.

Tóth János

A Ságvári Endre
Művelődési Ház programjából

16-án 19.00 órakor: Színház
- Charley nénje.iT-én, i9.oo órakor: Színház
- Charley nénje.

18- án, 19.00 órakor: Színház
- Charley nénje.

19- én, 16.00 órakor: Mczi — 
Álmodozás.

10.00 órakor: Mozi - Eltűnt
nek nyilvánítva.

20- án, 16.00 órakor: Mozi — 
Álmodozás.
„A,800 Arakor: Mozi - Eltűntnek nyilvánítva. e-num

21- én 19.00 órakor: Színház
- Charley nénje.

22- én, 16.00 órakor: Munkás- 
akadémia.

Börtön. Ez a szó a legke
vésbé vonzó szavaink egyike. 
Mégis sokakat érdekel, hogy 
milyen az élet a rács másik 
oldalán. Filmrendezők, írók és 
tudományos kutatók vizsgálják 
azt a másik világot, és mi ér
deklődve kapjuk fel a fejün
ket. ha eredményeiket elénk 
tárják. Ezt teszi dr. Bodnár 
Imre is, börtönkörülményeink 
című előadásában.

19.00 órakor: A MÉV Kon
cert fúvószenekarának hang
versenye.

23- án, 19.00 órakor: Színház 
Charley nénje.

26- án 16.00 és 18.00 órakor: 
Mozi - Az „r’-akció.

27- én 10.00 órakor: Színház
- Hétfejű tündér.

16.00 és 18.00 órakor: Mozi
- Nyom nélkül.

28- án 15.00 órakor: Színház
- Hétfejű tündér.

29- én, 19.30 órakor: Színház
- Kulcskeresők (a Nyitott 
Színpad előadása).

30- án, 19.30 órakor: Színház
- Kulcskeresők (a Nyitott 
Színpad előadása).
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Bányaipari technikusok vetélkedője

Az eredményhirdetésre várva oldódik már a feszültség. Képünk jobb felső sarkában pedig már a három boldog győztes. Balról jobbra: Fehér László(MÉV), Major János (BAV) és Ilágenthurn József (MÉV).Csöndör László felvétele
Fiataljaink alaposan 
kitettek magukértOktóber 21-én vállala- dósáról addig a többiek a tünk Központjában bánya- másik teremben politikai. , ... , , kérdésekre válaszoltak,ipari technikusoknak ren- „ , . , ,, , .i . i .Au j-4. A szakmai kérdéseketdeztek vetélkedőt. Haro egyébként a Bányaipari vállalat: a MÉV, a Mécsé- Technikum tanárai, a biz- ki Szénbányák Vállalat és tonsógtechnikai feladatokat a Bányászati Aknamélyítő a Kerületi BányaműszakiVállalat ifjú szakemberei I'elügyelős,ég szakemberei, , .X1 .. . ,, . , míg a politikai kereteseketmertek össze tudásukat a a Baranya megyei KISZ. területi döntőn. "bizottság munkatársai állí-Vállalati szintű szakmai tották össze.vetélkedőket már korábban A mindvégig izgalmas és ... ... színvonalas versenyen Valis rendeztek, de terule it iaiatunk fiataljai alaposanmég soha. _ kitettek magukért.A verseny a szakmai A versenyt Fehér László,tesztlapok kitöltésével kéz- a IV. sz. bányaüzem fiatal dődött. Száz kérdés helyes technikusa nyerte Major válaszait kellett kiválasz- János előtt, aki a Bányá- taniuk a résztvevőknek, szati Aknamélyítő Vállalat Minden helyes válaszért dolgozója. A harmadik he- egy pont járt. Már ekkor Íven Hágenthurn József látszott, hogy jól felkészült, (ni. sz. bányaüzem) vég- aiapes szakmai tudással zett A zsür. Rét különdí. rendelkező fiatalok jutottak ..... , .tovább a vállalati döntők- 1S kiosztott a szakmai ről. és a politikai versenybenAz ÁBBSZ az ÁRlBSZ is- legjobban szereplő fiata- merete mellett olyan téma. lóknak. Az előbbit Major körökben is bizonyították j£nos, az utóbbit Hágen-

aföldtani kutatás, a mate- negyedik helyen Bistei At- matika, a fizika és a mun- tila (III. sz. bányaüzem), kavédelem. az ötödiken Lovas LászlóRövid szünet után a szó- (IV sz bányaüzem), a ha- beli feladatokkal folytató- djk(m Katona Zoltándott a verseny. Szokás sze- .................................rint amíg a versenyzők (Hl- sz. bányaüzem) végegyik csapata a szakmai zett.zsűri előtt adott számot tu- Nógrádi G.
VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÓK 

(KIEMELT) TELJESÍTÉSEI. 1-TÖL X. 30-igVállalat:fémtcrmclés kg 98,9%vágathajtás in 93,9%létszám fő 100,3%Geológiai fúrás m 102,5%Ércdúsító üzem:vegyi feldolgozás t 102,4%Bányaüzemek: II. III. IV.százalékbannyersérctermclés fkg 97,2 JOG,8 94,4vágathajtás m 92,4 91,3 99,0

Tanácskozás 
a porvédelemről

Október végén a Magyar Tu
dományos Akadémia bányásza
ti, porvédelmi albizottsága 
vállalatunknál tartotta kihelye
zett ülését. A tanácskozáson 
a porveszélyesnek minősített 
bányavállalatok képviselői 
mellett reszt vettek a porel- 
háritás kutatásával foglalkozó 
műszaki és egészségügyi szak
emberek is.

Az ülésen előadás hangzott 
el a vállalatunknál alkalma
zott műszaki porlekötő eljárá
sokról, a porvédelem terén az 
utóbbi években végrehajtott 
műszaki fejlesztésről és a por
ártalommal kapcsolatos leg
újabb orvosi kutatások tapasz
talatairól.

A tanácskozás résztvevői bá
nyaüzemeinknél és az EUÜ- 
ben üzemlátogatást is tettek, 
ahol a gyakorlatban ismer
kedtek meg a vállalatunknál 
alkalmazott műszaki porcsök
kentő eljárásokkal.

N. G.

A gazdaszemlélet mindannyiunk érdeke
Anyag-és készletgazdálkodás 
a IV. sz. bányaüzemben

A népgazdaság nehéz hely- tereg. Arra, hogy a reális 
zetben van. Az utóbbi három szükségleteken túli mennyisé- 
évben tovább romlottak a gaz- get bizonyos anyagokból tar- 
dálkodás feltételei, tehát na- tósan raktározzunk, azért nincs 
gyobb figyelmet kell fordítani mód, mert a szigorú elöirá- 
a gazdálkodás hatékonyabbá soknak megfelelően az össz- 
tételére, a takarékosságra. anyagköltség mintegy 20 szá-

Milyen feladat, tennivaló zalékát készletezhetjük. A nor- 
adódik a IV. sz. bányaüzem- plán felüli készlet többlet- 
ben az anyaggazdálkodás te- költségként jelentkezik, amit 
rületén, erről beszélgettünk a vállalat esetében a bank 
Csete Tiborral, az üzem fő- ^Borúan ellenőriz és büntet, 
könyvelőjével. Ennek megfelelően a vállalat
- Az -invaB-’azdálkodás tó- cz üzemeket ellenőrzi ilyenmáj^Zte?veyz ®s8seídkézSőmk, hl- ? n^r"

szép a tprmplp? *?n_^737*1— üzeni tudta tartani a nor
léka anyagköltség. Évente ké- ^a,‘ probléma3” 6Z éVben 
szítunk a vállalati tervekhez m lesz ProWema- 
az üzemi terveknek megfelelő ™ Az üzemben számos kor
költséggazdálkodási tervet. szerü. de valutát igénylő be- 
Ezeket két fő részre oszthat- rfn<lezés működik. Ezek ellá- 
nánk. Az egyik része az ál- tasa* fenntartása - ismerve az 
landó költségek, mint például orszá£ valutáris gondjait 
a víz. energia, munkásszállí- neIn okoz-e nehézséget? 
tás vagy éppen a védőruha- - Ez a kérdés valóban sok
mosatás, a másik része a gondot okoz, mert valuta nem
rendszeresen fogyó, igényien- akkor és annyi áll rendelke-
do anyagok köre — körülbelül zésünkre, mint azt szeret-
40-féle — mint például a biz- nc-nk. a nyugati importból 
tosító anyagok. származó gépek alkatrészen á-
- Az első esetben jól tér- vállalati engedéllyel 3

vezhető dolgokról van szó. a k°nszignációs raktárból törté- 
második esetben nehezebb. ,k s a sok bizonytalansági 
mert például a megváltozott teny^ző miatt rátartással kell 
kőzetviszonyok miatt 35 szá- Jei'veznünk, időnként tartalé- 
zalélckal nagyobb a fajlagos kolpunk kell a pénzt, hogy 
biztosító anyag felhasználás. arnikor cgy-egv anyag megér- 
mint az előző évek átlaga. kczlk ki tudjuk fizetni,
vagy Például aZ önjáró bere _ A okQn úgy próbá.
dezések alkalmazasa óta nö- lünk segíteni, hogy bizonyos 
vekedett az igénylendő gépé- alkatrészutánpótlást saját gyár- 
vl!íalatnyszá0munkOraUmeTő?ria * "’^ciókbfn ^pható

2—3 százalékos költségmegtaka- A Jövőt illetően — ismer- 
rftást kell elérni az anvag- VS az üzem adottságait és a 
költségben. Ezt a 2-3 százaié- ufPRazdaság helyzetét - azt 
kos megtakarítást csak a hiszem nagyobb szerepet kap 
rendszeresen fogyó anyagok- a "asyományos bányaművelés, 
nál tudjuk realizálni. s lla már a hagyománynál
- r-z i mcBtikirít ís „„„ tartunk. befejezésként hozzá-

jclent esetenként anyaghiá"v« 7?
Hiszen néha hallani, hogy "*em,í?Íí’deJ‘±C\L'S’éPPCn eSycsa- anny'il’nTfrdeke^ 3

Wesztl Lászlóvar hiányzik?
- Üzemi szinten erről nincs

szó, hiszen az anyaggazdálko
dásnak szinkronban kell len
nie a BTE előírásaival. s ezt 
a felettes hatóságok igen szi
gorúan veszik. Megtakarítást 
tehát úgy érhetünk el. hogy 
például nagyobb arányban 
használunk felújított, vi’ssza- 
rablott anyagokat. Erre vonat
kozóan intézkedés is történt, 
hogy a termelő eevségek szer
vezzék újjá a rablással fog
lalkozó brigádokat. A kérdés 
másik része pedig - ami az 
esetenkénti anyaghiányt illeti 
- összefügg a készletgazdál
kodással. s mint a takarékos
ság másik lehetősége is jelent
kezik. A termelőegységek, 
amikor havi szinten anyagot 
igényelnek, alkalmanként nem 
mérik fel pontosan a szük
ségleteiket. némely anyagról 
megfeledkeznek, másokat meg 
túlrendelnek. Az utóbbiból 
adódóan aztán előfordul, hogy 
egyik helyen nincs TH-bllincs, 
amíg máshol a csorgában hen-

Tanulságos balesetek 
a IV. sz. bányaüzemben

§-JOGI ESETEK

Tanácsi feladatok
a rehabilitációs eljárásokbanA közelmúltban jelent munkáltatói rehabilitációs meg a 8 1983. (VI. 29.) megbízottat — is meghív- EüM—PM számú együttes ja. A helyi rehabilitációs rendelet, mely szabályozza bizottság látja el a reha- a megváltozott munkáké- bilitációs intézkedés véle- pességű dolgozókról való ményezését azoknál a vál- gondoskodás tanácsi fel- latotoknál, ahol rehabilitá- adatait. ciós bizottság nem műkö-Az új rendelkezés szerint dik és javaslatot tesz helyi rehabilitációs bízott- azokban az esetekben, ság működik a városokban amikor a vállalati rehabi- ss azokban a községi, ille- litációs bizottság a meg- tőleg nagyközségi helye- változott munkaképességű ken, ahol a megyei tanács dolgozó számára nem tud azt megállapítja. Területi megfelelő munkakört felrehabilitációs bizottságot ajánlani. Elvégzi továbbá a a megye székhelyén kell működés területén adódó létrehozni. szervezési feladatokat.A területi rehabilitációs helyi rehabilitációs bi- bizottság irányító es ellen- zottság tagjai a tanács nizo tevékenységet lát el. egészségügyi osztály részé- A Baranya megyei területi rgj kijelölt orvos, a mun- bizottsagban a megyei ta- kaügyi osztály részéről ki- nacs egészségügyi, munka- jelölt személy és a szak- ügy1 es más illetékes ősz- szervezetek megvei taná- talyainak • megbízottai mel- csának képviselője.A korábbi rendelettellett helyet kaptak a területi érdekképviseleti és társadalmi szervek, továbbá a nagyvállalatok képviselői.A helyi rehabilitációs bizottság végzi a rehabilitációs tevékenység gyakorlati feladatait. Üléseire az érdekelt dolgozót és a munkáltató képviselőjét —

szemben a mostani új szabályozás konkrétabbá tette a tanácsok feladatait a rehabilitációs tevékenységben. és ez reményt ad az eredményes működésre, az egyéni és társadalmi érdekek összehangolására.Dr. Marton István
Kőzethorgonyzási
szeminárium

A közelmúltban vállala- előadás hangzott el, résziünk adott otthont az első ben a különböző bányavál- Kőzethorgonyzási szemi- latotoknál alkalmazott láriumnak. A tanácskozó- módszerekről, részben a son az ország valamennyi kőzethorgonyzás vizsgála- bányavállalata képviseltet- ti, méretezési kérdéseivel, te magát és eljöttek az illetve a szélesebb körű OBF, a Kerületi. Bányamű- bevezetés feladatairól, szaki Felügyelőségek, a Vállalatunk gazdag ta- Központi Bányászati Fej- pasztalatokkal rendelkezik lesztési Intézet és a Bá- a horgonybiztosítás terén, nyászati Technológiai Tár- hiszen az évek során több sulás szakemberei mellett mint egy millió darabot az Országos Bányagépgyár, építettek be bányaüze- a Műanyagipari Kutató In- meinknél.tézet, a Nehézipari Műsza- Éppen ezért váltott ki ki Egyetem és az Atlas— nagy érdeklődést az az Copco svéd bányagépgyár üzemlátogatás, ahol a szakképviselői is. emberek a gyakorlatbanAz élénk érdeklődés az- győződhettek meg a ná- zal magyarázható, hogy a lünk alkalmazott csőhor- kozethorgonyos biztosítás gonyos biztosításról. Lát- elterjesztése kiemelt fel- hatták a beépítés itt al- adat. 1985 végéig az Or- kalmazott összes gépesítési szágos Műszak; Fejlesztési formáját, majd ellátogat- Bizottság, az Ipari Minisz- tak a Szolgáltató üzembe tórium es a KBFI ilyen ahol a csőhorgonygyártó irányú fejlesztésre 37,8 műhelyt tekintették meg millió forintot biztosít.A tanácskozáson kilenc N. G.
zott karbantartási feladatokat 
elvégezni.*’

Sz. J. feltörésben akart fel
menni. A feltörésfejben két 
munkatársa tartózkodott, akik 
a jelzést visszaadták. A feltö
résben való közlekedés köz
ben Sz. J. fejére, vállára s

K. e. főcsatlós: Tele csillét fémfedelét szabálytalanul 1 Kezére 1 darab körülbelül 1,5 
kapcsolt rá a végtelen kötél- darab 27/32-es villáskulccsal kilogrammos kő esett, kulcs- 
re. majd a búvófülkébe akart támasztotta ki, közben a kulcs csontját eltörte. Kiesett napok 
menni a csille előtt. A mozgó kicsúszott, a fedél visszaesve szama: 25.
csille átment a jobb lablcjén a nevezett dolgozó bal kézé- A vizsgálat megállapította, 
és annak középső csontját el- nck I-es ujjúra esett, azt hogy a feltörésben tartózkodó 
törte, jelenleg is táppénzen megzúzta. Kiesett műszak: 10 két dolgozó nem tartotta be 
tan. a sérült megszegte a nap. A sérült megszegte a a MEv Szabályzat füzet .1.212 
MEV Szabályzat füzet 2.2.3. 47 1979. MT sz. rendelet 16. pontját, mely kimondja: „Fel- 
alatt előírtakat, mely kimond- § (3.) bekezdés b) pont alatt törésben mindenkor csak elő- 
ja: „A bányában csak az arra előírtakat, mely kimondja: „A zelcs jelzés és visszajelzés 
kijelölt úton, járóosztályon dolgozó köteles a rendelkezés- inán szabad felmenni. Vissza
szabad közlekedni, vasúli si- re bocsátott gépet, berende- jelzés elölt a jövesztést vagy 
non vagy labilis tárgyakon jár- zést. egyéb eszközt és anya- szállítást be kell szüntetni és 
ni nem szabad.” got munkakezdés előtt a a készletet úgy kell eltakarí-

M. z. segédvájár: Szerszámot számára előírtak szerint meg- tani, hogy kőzetdarabok a já- 
akart kivenni a fedeles szer- vizsgálni, azt rendeltetés, va- róosztályba ne hullhassanak.” 
számos csilléből védőkesztyű lamint utasítás szerint hasz-
liasználata nélkül. A csille nálni és a részere mcghaláro- Ormándy Géza
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HÍREK
A vállalati KISZ-bizottság ok

tóber 19-én bányajárással egy
bekötött kihelyezett bizottsági 
ülést tartott a II. sz. bánya
üzemben. A testület tájékoz
tatót kapott a II. sz. bánya
üzem KISZ-vezctőség munka
módszeréről, munkastílusáról, a 
KISZ tagfelvételi munkájáról, 
párttagajánló tevékenységéről.©

A békéscsabai 8. sz. Volán 
KISZ Bizottsága októberben 
kétnapos vendége volt a vál
lalati KISZ-bizottságának. A 
volános fiatalok a tavalyi lá
togatást viszonozták. Az itt 
töltött idő alatt a vállalatunk 
eletével. megyénk nevezetessé
geivel ismerkedtek. :984-ben 
ismét vállalatunk aktivál láto
gatnak Békés megyébe.©

Októberben került megrende
zésre a III. sz. bányaüzem 
KISZ-aktívái részére a speciá
lis képzés Orfűn. Jól szolgál
ta az aktivisták felkészítését 
az ötletesen megoldott házi ve
zetőképzés. ©
Vállalatunk koncert fúvósze

nekara november 22-én 19.00
órakor a Ságvári Endre Mű
velődési Házban tartja szo
kásos őszi hangversenyét.©

PANNONFILA ’83 elnevezés
sel országos motívum-bélyeg- 
kiállítás lesz a Pécsi Galériá
ban (Széchenyi tér). A kiál
lítás megtekinthető november
11—20-ig, naponta 10-18 óráig.©

A Szolgáltató üzem KISZ- 
fiataljai vállalták a cserkúti 
légakna fémszerkezetének bon
tását. A mintegy 400 tonna va
sat n vállalat acélöntödéje 
hasznosítja.

©
A vöröskereszt országos ru- 

hagyüjtési akciójához a Szol
gáltató üzem dolgozói több 
mint 300 darab ruhaneművel 
járultak hozzá©

A Szolgáltató üzem MHSZ- 
szervezete a tartalékos tisztek 
és tiszthelyettesek továbbkép
zése érdekében felvette a kap
csolatot a Petőfi Sándor lak
tanyával. Az elméleti felké
szülésen túlmenően, géppisz
toly és pisztoly lövészet sze
repel a programban.

Személyi
hírekVállalatunk vezérigazgatója október 16-i hatállyal Velényi Antalt vállalati robbantásvezető mérnöknek kinevezte.Nyugállományba került: Szarnék Ferenc robbantómester (II. sz. bányaüzem), Koroknál Gyula vájár (III. sz. bányaüzem), Nagy Sándor portás (IIX. sz. bányaüzem), Ámán Lajos segédvájár (IV. sz. bányaüzem), Simon Ernő vájár (IV. sz. bányaüzem). S'cheffer Nándor aknász (IV. sz. bányaüzem), Spingler Ferenc vájár (IV. sz. bányaüzem), Szabó Ferenc bányamester (IV. sz. bányaüzem), Rü- ckert István lakatos csoportvezető (ÉDÜ), Kincses Antal gépkezelő (ÉDÜ), Bi- ró Lajos kazánkezelő (ÉDÜ), Kulcsár Béláné takarítónő (ÉDÜ), Novak István fúrómester (Kutatómélyfúró üzem), Panta István lakatos (Szolgáltató üzem), Kolost László gépkocsiszerelő (Szolgáltató üzem). Ölti Lajos bányamérnök (Központ), Vass Mária takarítónő (Központ), Marton Gyuláné könyvelési ellenőr (Központ), Komlódj Lajos segédmunkás (Kutató-fejlesztő üzem).Nyugállományba került dolgozóinknak ezúton is köszönetét mondunk a vállalatnál végzett eredményes munkájukért, s nyugdíjas éveikhez kellemes pihenést és jó egészséget kívánunk.Meghalt: Budai János főaknász (III. sz. bányaüzem).

Láng, füst,
Aránylag ártatlan dolog, de 

mégsem dicséretes. Benzinlo
pás. Éjszaka van és a parko
lóhely sötét. Valaki vagy va
lakik lopják, szívják a ben
zint egy motorkerékpár tank
jából. Lehet, hogy annyira fe
lelőtlenek, mindezt cigarettáz
va, esetleg gyufa gyújtásával 
világítva, vagy annyira csi
bész az illető volta, hogy a 
lopást befejezve: - Felgyúj
tom! — jelszóval, nekem így 
is a legolcsóbb. A motor le
égett, de a mellette parkoló 
személygépkocsi is tüzet fo
gott. Égett a gumi, égett a 
motor — ekkor már a tulaj
donos szemeláttára.
Kisvártatva - mintegy ne

gyed sarokháznyi ember és a 
tulajdonos szemeláttára — 
megindul a gépkocsi utolsó út
jára, az égés okozta zárlat

A Ságvári csendes jubileuma
November liarmadikán ün

nepeltük Ságvári Endre szü
letésének hetvenedik évfordu
lóját. Ez alkalomból dokumen
tumkiállítás nyílt a stúdió- 
galériában, és a vállalatunk 
szocialista brigádjai számára 
meghirdetett műveltségi vetél
kedőre is sor került. (A Ság
vári vetélkedő döntőjéről la
punk következő számában 
részletesen is beszámolunk.) 
Azt azonban kevesebben tud
ják, hogy húsz éve viseli a 
fiatalon mártírhalált halt for
radalmár nevét a művelődési 
házunk. E csendes jubileum 
kapcsán kerestük fel Horváth 
Jenőnét, a művelődési ház 
egykori igazgatóját, aki ne
gyedszázadon át állt e kultúr
otthon élén.
- Mesélne Marika a húsz 

évvel ezelőtti „Ságváriról”, az 
akkor vadonatúj művelődési 
ház mindennapjairól?
- Emlékszem, nagyon bol

dogok voltunk, amikor birtok
ba vettük az új épületet. Bár

Felvételünkön a vállalati sportbizottság által rendezett aerobic-torna résztvevőinek egyik látványos gyakorlata. Csöndör László felvétele
Csörömpöl a jelző és a III. sz. bányaüzem déli aknáján elindul a kas lefelé, a —5. szintre. Zakatolnak a kasgörgők a vezérlécen. A kobakomra ütemesen hullanak a kasmosásból visszamaradt víz- cseppek.Mikor kilépek a kasból, a jelzővel hármat jelzek és a kas már megy is tovább.A rendezőn az akna fényei világítanak, csillék árnyékai fekszeiiek végig a földön. A rendezőt elhagyva a sötétség és a csend birodalmába érek. Lámpám fénye folyosót hasít a sötétben, benne -felcsillan órám számlapja. Négyóra-tíz.Álmos szemem dörzsölöm s közben eszembe jut: felettem a Jakabhegyen a szarvasok és a vaddisznók lassan elindulnak reggeli sétájukra ...Hirtelen csobbanás szakítja meg álmodozásomat. Kő hull a csorgába. Lámpám fénye a főtét pásztázza. Megnyugszom, mivel csak egy patkány csinált helyet magának a bélésfák között.Az 5/6-os ereszke most némán áll, nem döcögnek a csillék. Az 5/3-hoz érve a vízcsövön hatalmas kop-

felelősség
következtében, átmegy az égő 
gépkocsi a térségen, közben a 
lámpái is kigyulladnak, de 
megakad a szemközti padnál. 
Afc indítómotor még sokáig 
„kerreg”, de mindhiába. Kitör 
a pánik. Valaki van a kocsi
ban! A közeg, aki előbb oda
ért mint a tűzoltók — intézke
dik. Kirúgja az egyik ablakot 
é.s bevilágít a zseblámpájával. 
A megállapítása: Nincs senki 
a gépkocsiban. Közben teljesen 
kiég az utastér. A volán és a 
műszerfal abszolút leolvadt. A 
tűzoltóság megérkezik. A tűz 
eloltva; a kár 40 000 forint.

A fiatalkori garázdaság és 
felelőtlenség ismét pusztított. 
Lehet, hogy ezért és a hason
ló esetekért ha nem is köz
vetlenül, de egy kicsit mind
annyian felelősek vag’unk?

Keller Gábor

a „Dózsában” is jó helyünk 
volt, de itt mégis csak egy 
bányászok lakta, dinamikusan 
fejlődő, új városrész művelő
dési házában dolgozhattunk. 
Egyébként az áttelepülési már 
korábban megkezdtük, hiszen 
a mostani Mecsek étterem he
lyén már akkor üzemelt klub 
és könyvtár, amikor Üjme- 
csekalja még csak néhány ház
ból állt.

— Milyen programokat szer
veztek akkoriban?

— Esküvőtől névadóig, film
vetítéstől az ismeretterjesztő 
előadásokig rengeteg program
nak adott otthont a művelő
dési ház. A szocialista brigá
dok klubja is majd minden 
este megtelt. A korábban lét
rehozott szakkörök és művé
szeti csoportok közül nem 
mindegyik települt át a „Dó
zsából”, de működött itt szín
játszó csoport, rádiós szakkör, 
sőt, volt tánczenekarunk is.

Nógrádi Gábor

panást hallok, majd újra csend. Már közel járok a fenntartók munkahelyéhez. A kanyart elhagyva már látom lámpáik fényét dolgos mozdulataikat. Hajnali „sétáimat” az ő munkájuk teszi szükségessé. Vágatbővítést végeznek, mert a régi összement, életveszélyessé vált. A vágatban vannak elhelyezve a 6 kV-os kábelek is, melyeknek mozgatása feszültség alatt nem kívánatos. A munkálatok ideje alatt a környéken minden kábel és berendezés feszültségmentes állapotban kell, hogy legyen. Odaérve, a csapatvezetőtől, Gájer Lajostól kérdezem, hogy a műszak folyamán volt-e robbantás, vagy a kábelre hullott-e nagyobb kődarab?— Ma nem robbantottunk. A régi meglazult kőzetet bontottuk ki, az esett a csőre. Elvégeztük a biztosítást, a mozdony felsővezetékét is szabaddá tettük. Még a földön levő anyagot kell csillébe rakni és készen vagyunk. A kábeleket vissza lehet kap-

Sport
mozaik

Asztalitenisz: A III. sz. bányaüzem női csapatának visszalépése ellenére is folytatódik a Bányász Kupa asztalitenisz csapatbajnokság. Eddig lejátszott találkozók után felzárkózott a listavezető Központhoz a Szolgáltató és a Kutatómélyfúró „A” együttese. A férfiak küzdelmében továbbra is a Kutató-fejlesztő áll az élen veretlenül, őt követi két ponlt hátránnyal a SZMT együttese.
Sakk: A kezdteti nehézségek után teljes lendülettel folytatódik a vállalati sakk csapat- és egyéni bajnokság. A listavezető II. bányaüzem „B” tartja 3 ponJtos előnyét a IV. sz. bányaüzem „A”-val szemben, míg az egyéniben Horváth (IV. sz. bányaüzem) megerősítette vezető helyét.
Labdarúgás. Bajnok az ÉDÜ! A városi bajnokságban szereplő ÉDÜ kispályás labdarúgó csapata bravúros szereplésével megnyerte a bajnokságot (29 pont). Az együttes mérlege 14 győzelem, 2 vereség, 1 döntetlen. A második helyezett a BÉV együttese lett 5 pont hátránnyal. A legeredményesebb góllövő címet is az édüs Gál nverte 24 góllal a 12 gólú klubtársa Keszte előtt. Gratulálunk a szép sikerhez!
Úszás: November 8-án 20 fő részvételével megkezdődött a gyermek úszóoktaitás a hullámfürdőben.
Torna: Továbbra is nagy nénszerűség övezi a gyermek- és asszonytorna foglalkozásokat. A gyermekeknél 20—25, a nőknél 30-35 fő jár rendszeresen.
Az aerobicra 130—135 fő jár, amely két csoportra osztva is teltházat jelent.

Kovács Miklós

Miért sok a panasz a munkásjáratokra?

Képünkön balról jobbra dr. Kiss Elemér és Albert 
Ferenc. Csöndör László felvétele

Az illetékesek 
válaszolnak

a termelés szervezés és a munkaidő kiesés csökkentés szempontjából nagy jelentősége va.i annak, hogy a munkásjáratok pontosan és kimaradás nélkül érkezzenek üzemeinkhez. Mit tett és tesz a Volán 12. sz. Vállalat a menetrend szerinti közlekedés érdekében? — kérdeztük Albert Ferenc forgalmi igazgató-helyettest és dr. Kiss Elemér személyforgalmi üzemigazgatót.— A lehetőségeinkhez útvonalába többlet költség, mérten mindent — mondja gél biztosítani tudnánk. Albert Ferenc. — A MÉV- Természetesen ennek ellenjáratok a menetirányító értékét a MÉV-nek kelle- szolgálatunknál elsődleges ne vállalnia. Ezután, szerepet élveznek.. Elsőként amennyiben ezt vállalja, itt kell — bányászjáratok forgalomszervezési intézke- —— elkeli? atcsopoi tositasaval cleseket már közösön kcllc- is megszüntetni a késést, ne megterveznünk. Gondo- járatkimaradást. lók itt az autóbuszok un-— Azonban mindig lesz- rábbi indulására az utazá- nek gépjármű meghibáso- si idő megnövekedésére, dósok — szól közbe dr. — Ezen kívül meg kel- Kiss Elemér — melyek lene vizsgálni az 1-es já- óhatatlanul is késést ered- rat útvonalának terheltsé- ményeznek. Egyébként a gét. mely jelenleg is nagy MÉV munkásjáratait 32 gondot okoz. Különösen a autóbusszal látjuk el, felüljáróra „rákényszerí. melyből 6 csuklós. tett” lassú járművek miatt.— Maximálisan megért- — Közeleg a tél, ami kü- jük, hogy a MÉV-nél jó- lön problémákat okoz a ratkimaradás miatt a közlekedés zavartalan biz- termeléskiesés lehetetlen- tosításában, Hogyan ké
sé". — veszi vissza a szót szülnek fel a téli üzemel
ni forgalmi igazgató-helyet- fefésre?tes. — Pontosan azzal, —. A téli felkészülés hogy mindenféleképpen minden évben rendszeresen igyekszünk megfelelni az visszatérő akció. Ennek a elvárásoknak. Nem kívá- felkészülésnek záró aktom a labdát eldobni, de kordja volt — október konokunk is vannak gond- zepén — hogy vállalatunk jaink. Egyrészt megnőve- igazgatója műszaki szem- kedtek szezonálisan — a lét rendelt el. Ezen a gépmezőgazdasági gyümölcs- kocsi fűtése, fagymentesíté- betakarítás miatt — fel- se, gumik, motorok álla- adataink, mely elvitte tar- pota volt a vizsgálat tár- talékkapoitásunkat. Mind- gya. A MÉV járatait telje- ezekhez járulnak az alkat- sítő autóbuszok jól felké- rész-ellátási gondok, amelv szültek a téli üzemeltetéskülönösen a csuklós autó- re.buszainkat érinti. — Kultúráltnak tartja-e— Szeptember, október a munkásjáratok közleked- hónapban a munkás járatok- tetését mind a Volán mind ban fellépő zavarokat nem dolgozóink részéről? tudtuk a városi buszok át- —A Volán részéről mon-csoportosításával enyhíteni, danám szívesen a vélemert a városi közlekedés- ményt. Elsőként — a Vőben az útlezárások, eltere- Ián 12. sz. Vállalat terüle- lések következtében több- ten — a MÉV feladatot let kapacitás kiadásával teljesítő gépkocsik kerül- tudtunk csak megfelelni a tek korszerűsítésre. Itt álkövetelményeknek. lítottuk üzembe a négyso-— Jelenleg — mondja ros ülésű csuklós autóbu- dr. Kiss Elemér — enyhül- szabikat, melynek műszaki tek gondjaink, legalább is forgalmi paraméterei lé- a feladat oldaláról. Így lé- nyegesen meghaladják az nyegesen nagyobb bizton- egyéb autóbuszokét.Sággal tudjuk kielégíteni a — A MÉV-dolgozók uta- a MÉV igényeit. zási kultúrája felette van

— Gyakran merül fel in- a többi járatainkon szer- 
formációs jelentéseinkben, zett tapasztalatainknak. 
különösen Kertvárosból a Kapcsolatrendszerünk mind 
lakóhelyi és közvetlen mun- a bányászokkal, mind 
kahelyi járatok igénye. a vezetőkkel példamutató.— A közvetlen összeköt- Ennek kívánunk megfelelni ! tetésre változatlanul azt a jövőben is — mondotta j mondjuk — válaszol Albert végezetül Albert Ferenc Ferenc — hogy Kertváros forgalmi igazgató-helyettes, bekötését a MÉV-járatok Veress Tamás

elölni, ott már nem dől-
gozunk.A fenntartókat elhagyva újra csend van és sötét. Lépteim alól fröccsenve szalad szét a sár s helyébe tolakodó víz telepszik. Már hallom a trafó tompa zúgását, a lámpák fényei kiszűrődnek a trafóházból. Bent az éjszakás villanyszerelő. Meier János vár. Kimérjük a kábelt, nincs-e szigetelésromlás és nem sokkal ezután nagy csatta- nással bekapcsoljuk az EIB-t, a G. szint trafó be- tápját.Az órámon négy óra harminc. Megrezdül a felsővezetők és néhány perc múlva álmosan zötyögő, csilléket vonszoló mozdony ér mellénk. A vágatokból most mór a csapatok lámpái világítanak és a ventillátorok sivítva űzik el a csendet.Az 5'6-ban megindult a szállítás, csillék ütköznek egymáshoz. Az aknában méltóságteljesen suhan velünk a kas a 0-szintre, ahol folytatjuk a félbehagyott munkát.Baumann József

Hajnalban


